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Vážení čtenáři,
novoroční produkcí videomapinngu jsme 
společně přivítali rok 2022. Na následu-
jících stranách si ho můžeme připome-
nout na zdařilých 
fotografiích. Zá-
znam z této akce 
je možné nalézt 
a přehrát na tom-
to odkazu https:// 
www.youtube.com/
mestoblovice/. Jsem 
moc rád, že se při-
šla podívat spousta 
z vás. Do budoucna 
bych rád při tvorbě videomapinngu te-
maticky navázal na reálie našeho města 
a současně do představení zakompono-
val více grafických a hudebních efektů. 
Tak se můžeme společně těšit a snad se 
to bude líbit.
Ve zprávách z radnice se dočtete o vý-
těžku z Tříkrálové sbírky a chci upozornit 
i na výsledek hospodaření loňského roku. 
Pozitivní bilance financí bude v dalších le-
tech využita k rozvoji našeho města a ze-
jména pak k financování a kofinancování 
investičně náročných a smysluplných 
projektů, které připravujeme. Nejenom 
obyvatele Vlčic a Staré Huti zaujme in-
formace o připravované knize, kterou pod 
záštitou města zpracovává paní Vendula 
Hnojská. O rozhovor jí požádal ředitel 
MKS Blovice, pan Podroužek. Vydání 
knihy je jednou z aktivit, kdy se snažíme 
svoji činnost zaměřit i na vesnice patřící 
k našemu městu. Již v loňském roce byla 
zahájena rekonstrukce obecního sálu ve 
Štítově. Projekt na opravu sálu bude letos 
zadán i ve Vlčicích. Dále plánujeme ve 
většině sídel i v Kamensku doplnit mo-
biliář, jako jsou lavičky, odpadkové koše, 
hrací prvky a pořídíme či opravíme nové 
autobusové zastávky. V sekci město a ži-
votní prostředí je věnována pozornost 
úspornému nakládání s energiemi. Je to 
téma nejen pro nově plánované budovy, 
ale i úpravy objektů stávajících. Při zasta-
vení ohledně historie blovických hostinců 
přišla řada na legendární „Vingl“. Na vý-
borné pivo, zejména za působení pana 
a paní Berkových, si většina blovických 
občanů určitě vzpomene – mně se vyba-
vily volné hodiny při vyučování za mého 
studia na blovickém gymnáziu . V in-
formacích organizací a spolků se můžete 
dočíst o výjezdech a další činnosti našich 
hasičů. V roce 2021 se tedy určitě nenu-
dili a patří jim velký dík.
Závěrem mi dovolte, abych vám stále 
ještě na prahu tohoto roku popřál hodně 
zdraví, štěstí, spokojenosti a osobní po-
hody!

S úctou Bc. Robert Zelenka, 
starosta města

ÚVODNÍ SLOVO
Projektová PříPrava a stavební činnost v roce 2022 Pohledem starosty 
Nadcházející rok bude ve znamení projektové přípravy náročných investičních akcí. Bude probíhat 
zpracování dokumentace pro územní rozhodnutí a stavební povolení objektu nové ZUŠ, který řeší 
i související úpravy veřejného prostranství, zeleně, komunikací a chodníků. V předchozích číslech 
novin jsem informoval o zahájení projektování vnitrobloku za obchodem Penny, jehož součástí 
bude i vybudování nového zázemí pro technické služby města. Příprava pro stavební činnost 
v areálu bývalé cihelny bude koordinována se zahájením zpracování projektové dokumentace 
pro stavební povolení na zdvojkolejnění železniční trati v úseku Plzeň – Nepomuk. Koncepční 
příprava bude probíhat i v oblasti veřejné zeleně, ať již se jedná o veřejná prostranství s izolovanou 
výsadbou či o údržbu parků, nebo zeleně kolem cestní sítě ve volné krajině. Projekty se nebudou 
připravovat jen na nové stavby, je bohužel nutné řešit i rekonstrukce a opravy. Zde se jedná o no-
vou střechu na objektu školní jídelny a družiny, jehož součástí bude i vybudování výtahu. Nová 
střecha se připravuje i nad budovou sálu Lidového domu. 

Stavebně bude dokončena lokalita pro nové rodinné domy Za Valem. Chceme realizovat i za-
síťování dalších 3 parcel v tomto prostoru, tyto budou v první polovině letošního roku nabídnuty 
k prodeji. Výstavba nových bytů a příprava pozemků pro rodinné domy bude v našem městě 
realizována také v místě působícími developery. V těchto případech se vždy snažíme tyto záměry 
koordinovat tak, aby samotná výstavba i následné užívání bylo v souladu s rozvojem města, na-
pojením na sítě, komunikace a provozní údržbu. 
V areálu základní školy vznikne venkovní učebna a parkoviště pro zaměstnance obou školských 
zařízení. Jeho vybudování by mělo ulevit provozu a parkování v Družstevní ulici. Již příští měsíc 
bude zahájena stavba parkoviště ve vnitrobloku v ulici 5. května. Nové komunikace a osvětlení 
se již v první polovině roku dočkají obyvatelé v ulici Pod Rybníčkem. Je hotova dokumentace 
na vybudování vodovodu v ulici na Výsluní, letos bychom ho rádi i postavili. V případě kladného 
vyřízení podané dotace bude opraven povrch v ulici Blahnova, Krátká a Klementova. V rozpočtu 
města jsou vyčleněné finanční prostředky na pokračování cyklotrasy v Kamensku. Stavební čin-
nost bude zahájena v cihelně. Budu velice rád, pokud se nám podaří zajistit finanční prostředky 
na obnovu umělého povrchu házenkářského hřiště v sokolovně.
V rozpočtu města je připravena i určitá rezerva na drobnější stavební akce, které bude třeba 
v průběhu roku udělat. Určitě se tak budeme snažit reagovat na aktuální potřeby našich obyvatel.

Bc. Robert Zelenka, starosta města

letos dotace na sPolky dříve!
Dovolujeme si vám připomenout informaci, že Město Blovice na základě usnesení Rady města 
Blovice ze dne 15. 12. 2021 vyhlásilo Program podpory spolků a neziskových organizací na rok 
2022. Z rozpočtu města Blovice je na letošní rok určeno 600.000 kč, tj. o 50 tisíc Kč více než 
v loňském roce. Žádost o dotaci lze předkládat v době od 17. 1. 2022 do 28. 2. 2022. Více 
informací o celém programu naleznete na webu města.

Zprávy z radnice

Nová ZUŠ v Blovicích 

V našich novinách jsme vás již několikrát informovali o přípravných pracích na vybudování nové 
Základní umělecké školy v našem městě. V následujících řádcích bych vás rád informoval o aktuálním 
stavu těchto příprav. V minulém roce byla zpracována předprojektová studie, která řešila daný 
prostor z hlediska architektonického začlenění nového objektu. Architekti z ateliéru pana Soukupa 
z Plzně dostali zadání týkající se počtu a velikosti jednotlivých učeben, kanceláří, sálu a dalších prostor 
školy. Z naší strany byl předložen požadavek na učebny pro výtvarné a dramatické obory. Vzhled, 
velikost a další parametry budovy byly s architektem panem Marovičem průběžně konzultovány, aby 
výsledný návrh respektoval zadání a zároveň byl zohledněn ekonomický aspekt náročnosti celé 
investice a také následné provozní náklady. Výsledný návrh je kompromisem uvedeného přístupu.  

V lednu letošního roku byla zadána dopravně inženýrská studie, která řeší návaznost objektu nové 
ZUŠ na dopravní situaci, parkování, veřejné prostranství a zeleň. Její součástí je také prověření 
inženýrských sítí. Studie koncepčně řeší celý prostor od křižovatky Husovy ulice s Hradišťskou ulicí až 
k budově pošty. Na druhé straně pak úsek ulice 5. května od křižovatky s Jirotovou ulicí až do Tyršovy 
ulice k sokolovně. Tato studie bude dokončena v květnu. 

Následně, před zadáním zpracování projektové dokumentace pro územní rozhodnutí a stavební 
povolení, plánujeme v sále Lidového domu uskutečnit veřejné představení závěrů obou dokumentů. 
Osobně považuji za velmi důležité seznámit blovickou veřejnost s chystanou stavbou. Pozornost 
budeme věnovat zejména vazbám na sousední nemovitosti. Jsme připraveni diskutovat o případných 
úpravách ke spokojenosti vlastníků sousedních nemovitosti. Projednání se zúčastní oba zpracovatelé 
výše uvedených dokumentů a další odborníci. O jeho termínu budete včas s předstihem informováni.  

Na snímku je zobrazen návrh budoucího objektu ZUŠ Blovice. 

S úctou Bc. Robert Zelenka, starosta města 
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novoroční videomaPPing
Jsme velice rádi, že jsme mohli společně 
přivítat Nový rok 2022 dlouho slibovaným 
videomappingem. Produkce se uskutečnila 
na fasádě blovické radnice 1. ledna 2022 od 
17.30 hod. Místostarosta Michal Hodek a sta-
rosta Robert Zelenka se rozloučili se starým 
rokem 2021 a přivítali Nový rok 2022. Neza-
pomněli na poděkování všem, kteří se na 
výrobě videomappingu podíleli. Tématem 
produkce byla blovická historie, připomněli 
jsme si základní milníky, které ovlivnily vývoj 
Blovic a byly vzpomenuty nejvýznamnější blo-
vické osobnosti. Výlet do historie byl završen 
vznikem samostatného státu a schválením 
československé vlajky podle návrhu blovic-
kého rodáka Jaroslava Kursy. Podle ohlasů 
návštěvníků akce se videomapping velmi líbil. 
Do budoucna máme připraveny další nápady 
a náměty na další podobná představení. Pro 
ty, kteří nemohli produkce fyzicky shlédnout, 
bude představení prezentováno v nejbližší 
době na kanálu youtube. Přinášíme několik fo-
tografií, jak se měnila podoba blovické radnice.



4



5

tříkrálová sbírka 2022
„My Tři Králové jdeme k vám…“
Jak už jistě víte, v Blovicích se konala tradiční tříkrálová sbírka, kte-
rou pořádala Farní charita Blovice pod záštitou Charity ČR za tradiční 
spolupráce s městem Blovice. Tentokrát se koledovalo o víkendu od 
7. do 10. ledna tradičním způsobem návštěvou třech králů a dále na 
Městském úřadě Blovice, v provozovnách Unibrick, Květinářství Bran-
dl, Tabák u Veselých, Pekařství Jílek, Ráj ovoce, v DPS Blovice, či 
v blovickém kostele. I přes pandemii koronaviru, která omezila počty 
koledníků, se vybrala v historii druhá rekordní částka! Dne 11. 1. 2021 
proběhlo v zasedací síni radnice města rozpečetění a počítání sbírky. 
V roce 2020 před covidem se vybrala tehdy rekordní suma 75.615 Kč, 
loni jsme spočítali o desítky tisíc méně. Logicky jsme vhledem k neleh-
ké době očekávali výsledek podobný loňskému. Letošní výtěžek nás 
ale příjemně překvapil. vybrala se krásná částka ve výši 71.359 kč!
Přinášíme několik střípků z Tříkrálové sbírky: Rekordní počet dárců 
přispěl velkými dary. Tisícikorunu darovalo celkem pět mecenášů! 
V kasičkách bylo i 14 pětisetkorun. Výtěžek sbírky byl spočítán a peč-
livě zkontrolován ve skvělém čase jedné a půl hodiny.
A kam poplyne podpora z výtěžku sbírky? Vše se řídí podle zavede-
ných pravidel Charity ČR. 65 % pomáhá přímo v našem regionu, 15 % 

využívá na své projekty 
naše diecézní Charita, 
10 % je určeno potřeb-
ným do zahraničí, 5 % 
jde na celostátní projekty 
a 5 % řeší režii sbírky.
Děkujeme zejména ma-
lým koledníkům a jejich 
vedoucím za jejich obě-
tavou činnost, kterou dě-
lají ve svém volnu. Dále 
patří velký dík kolegyním 
a kolegům z Městského 
úřadu Blovice za spočítá-
ní výtěžku sbírky. Na závěr nám dovolte poděkovat všem dárcům, že 
podporují dobrou věc. Děkujeme!
Fotografii koledníků nám poskytla Markéta Supíková.

Ing. Michal Hodek, město Blovice, 
Irena Velhartická, Farní charita Blovice

výsledek Plnění rozPočtu města 2021
Město Blovice vykázalo za loňský rok 2021 významně lepší plnění 
rozpočtu než bylo naplánováno. Saldo příjmů 
a výdajů činí +17.665 mil. Kč. Příjmy byly vyká-
zány v hodnotě 129.312 tis. Kč, tj. byly o více než 
11 mil. Kč vyšší než plánované. Je to způsobené 
zejména vyšším výběrem daní (příjem ze státní-
ho rozpočtu) a poplatků a dále posílenými neda-
ňovými příjmy, zejména prodejem dřevní hmoty 
z městských lesů. Celkové výdaje města byly 
111.647 tis. Kč, tj. vydali jsme méně o 8,2 mil. Kč v porovnání s plánem. 
Investice do rozvoje města byly ve výši 25.652 tis. Kč, tj. o 4,6 mil. Kč 
nižší než plán. Rozdíl bude přesunut do následujícího roku 2022. V ob-
lasti běžných provozních výdajů jsme ušetřili cca 3,6 mil. Kč. Na účtech 
města zbyla jako rezerva částka 31.601 tis. Kč.
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Poděkování za Poskytnutí daru
Město Blovice vyjadřuje veliké poděkování společnosti Flosman, a. s., 
IČ: 25188445 (provozovatel prodejny „MONACO“), za poskytnutí 
finančního daru ve výši 150.000 Kč v roce 2021. Tento finanční dar 
město Blovice použije v souladu s přáním dárce na pořízení hracích 
prvků nebo dovybavení workoutových hřišť umístěných na veřejném 
prostranství města Blovice včetně jeho místních částí. Instalaci nových 
prvků plánujeme na první polovinu letošního roku.

doProdej kalendářů 2022
Město Blovice stále nabízí za symbolickou cenu kalendáře na rok 2022 
– stolní kalendář Dějiny blovického pohostinství a nástěnný obrazový 
kalendář Blovice z nebe. Můžete si pro ně přijít na podatelnu na radnici.

změna svozového dne směsného odPadu u některých 
částí blovic
Vážení spoluobčané, níže předkládáme informaci, kterou jsme obdrže-
li od našeho dodavatele svozu odpadu, spol. Západočeské komunální 
služby a.s. Jedná se o změnu svozového dne v části našeho města. 
Snažili jsme se svozovou firmou dohodnout na zachování původních ter-
mínů, ale jejich kapacitní podmínky to bohužel neumožňují. Po svozové 
firmě jsme požadovali, aby byli všichni dotčení občané obecně i adresně 
včas informováni a v přechodné době byly vyvezeny i nádoby přistavené 
v původním termínu. Ve smlouvě o vývozu odpadů platné od r. 2023 
si vyhradí město Blovice právo schvalovat svozový režim. Věříme, že 
úprava systému nezpůsobí velké komplikace.
Vážení obyvatelé Blovic, z důvodu trvalého překračování doby řízení ři-
dičů dle zák č. 561/2006 Sb. ve městě Blovice jsme byli nuceni přistoupit 
k rozdělení svozové linky na dva svozové dny. Doba sběru odpadu ve 
Vašem městě je cca 13 hodin, kdy zákonná doba řízení činí max. 10 ho-
din a to pouze 2× týdně. Všichni dotčení občané se změnou svozového 
dne budou informováni letákem a neobsloužené nádoby z důvodu jejich 
nepřístupnosti ze strany občanů v novém svozovém dnu v pondělí bu-
dou po dobu 2 týdnů svezeny v původní svozový den ve středu. Změna 
nastává od 31. 1. 2022,  týká se  týdenního svozu  i 1× za 14 dní  (lichý 
týden). Týká se obyvatel místní části Hájek (ulice Setecká vpravo směr 
Seč, U Trati, Na Radosti, Poplužní, 5. května, Hájecká, Zahradní, U Lípy, 
Polní, U OSP, Cihlářská, Blahnova, Drnkova, Kamenického), celá ulice 
Luční, další části města za řekou – Cecima, Bohušov, Bohušovská, Na 
Vyhlídce, místní část Hradiště – vybrané objekty čp. 2, 5, 25, 63, usedlost 
Na Čihadlech čp. 33. 
Děkujeme za pochopení 

Bc. Marek Janoch, 
Západočeské komunální služby a.s. 

vlčice a stará huť budou mít svoji knihu – 
rozhovor s vendulou hnojskou
v současné době se připravuje kniha o historii obcí vlčice a sta-
rá huť. její autorkou je vendula hnojská. možná si toto jméno 
pamatujete z blovického muzea, kde pracovala 14 let a v této 
souvislosti si asi vzpomenete i na její publikace blovice očima 
pamětníků. nyní se pustila do vlčic. 

Jak to celé začalo?
Vloni někdy v dubnu mi zazvonil telefon. Celé jaro jsem pracovala z do-
mova a každé vyrušení z monotónní teoretické vědecké práce před ná-
vštěvnickou sezonou přišlo vhod . V telefonu se ozvala nějaká paní 
Naďa Milotová, která si mě pamatovala z blovického muzea a narazila 
na moje mlynářské knížky Toulky po vodě a Srby – Tak šel čas. Ona 
si teda myslela, že volá nějaké staré dámě, která pořád leží ve starých 
lejstrech. Když mě pak viděla, byla dost překvapená. Celý telefonát mi 
běželo hlavou, kdo se skrývá za jménem a hlasem…? Naprosto jsem 
si nedokázala vybavit, s kým mluvím. Bylo to vtipné. Paní hledala ně-
koho, kdo by jí pomohl sepsat historii obcí Vlčice a Huť. A že s tím prý 
mám nějaké zkušenosti. Ani jsem moc neváhala. Docela mě předsta-
va, že se po pár měsících „půstu“ opět ponořím do starých fotek, že mi 
rukama budou zase procházet stará lejstra, svatební smlouvy, oddací 
listy, křestní listy, dopisy, pracovní knížky, deníky… spousta a spousta 
lidských příběhů. Navíc v té době jsem za sebou měla několik měsíců 
home office a představa, že si budu zase po dlouhé době moci povídat 
s lidmi, probírat se jejich vzpomínkami, že společně zabrousíme i do 
časů jejich mládí a oni se rozpomenou na rodinné příběhy, které jim 
vyprávěly babičky. Zkrátka po skoro hodinovém telefonátu bylo jasné, 
že paní Milotová našla, koho hledala a já se těšila na první setkání. 
Ze všeho nejvíc jsem se těšila, až zjistím, s kým jsem se to vlastně po 
telefonu bavila, že konečně zjistím, kdo se skrývá za živelným hlasem, 
kterému se nedá říct ne. 

A jaké tedy bylo první setkání?
První schůzku jsme si domluvili ve Vlčicích u Růžičků. Zvoním a zvo-
ním a ono nic. Nikdo neotvírá. Volám paní Milotové, je na cestě. Rů-
žičkovi na mě čekali na zahradě, tam domovní zvonek pochopitelně 
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neslyšeli. Předpokládali, že 
přijdu s paní Milotovou a pů-
jdeme rovnou dál. A tak jsme 
se s paní Milotovou poprvé 
setkali – u branky před Rů-
žičkovými. Naďa Milotová, 
rodačka ze Staré Huti, živel-
ná pohroma s neskutečným 
životním elánem, která má 
skvělé nápady a které se 
nedá říci ne. 

A Růžičkovi? 
Jo to bylo vtipné. S panem 
Růžičkou jsme se záhy smlu-
vili, že pochází ze Srb, z mojí 
rodné vsi, a v tu ránu jsme 
měli spoustu společných zná-
mých a témat k hovoru. 
Při první návštěvě u Růžičků 
jsme si s Naďou Milotovou 
ujasnili, jak by mohla kniha 
vypadat, jaké by mohly být 
náklady, co budu od lidí potře-
bovat a dá se říci, že „vlak se 
rozjel“... Paní Milotová kontaktovala blovického pana starostu, informo-
vala ho o možnosti sepsání vlčické historie a pan starosta neřekl ne. 
Jak už jsme řekla, Naďa Milotová má dobré nápady a nedá se jí říci 
ne . 
Na popud Nadi Milotové jsme začali oslovovat nejdříve nejstarší roční-
ky, a to jak v Huti, tak ve Vlčicích. Nechci je jmenovat, protože na svůj 
věk rozhodně nevypadají, asi ve Vlčicích a v Huti pijí nějakou zázrač-
nou vodu. 

Na co se mají obyvatelé při setkání s vámi připravit?
Že si s nimi budu povídat. Budu se jich ptát na jejich život, jejich práci, 
koníčky, jejich vzpomínky na zásadnější historické a etnografické oka-
mžiky, na jejich nejstarší vzpomínky spojené s obcí či členem rodiny, 
byl-li z Vlčic nebo Huti. Dále se bavíme o předchozích majitelích used-
losti. Jsou-li to rodinní příslušníci, zajímají mě data narození a úmrtí 
a jak na ně respondenti vzpomínají, co o nich ví. Čím hlouběji do his-
torie se dostaneme, tím lépe. Obvykle to jsou 3–4 generace. Ale jsou 
i výjimky, jsou rodiny, kde mají dokonce pečlivě zpracovaný rodokmen! 
Naprosto úžasné je, pokud se podaří vyprávění a vzpomínky podložit 
rodinným archivem. Staré rodné a úmrtní listy, nejrůznější smlouvy – 
nejraději mám ty postupní, závěti, fotografie atp. Dokumenty a fotky si 
na místě vyfotím, nerada si cokoliv půjčuji, a když, tak na co nejkratší 
dobu. Přeci jen, v mých očích jde vždy o rodinné poklady, o které bych 
nerada někoho nějakou např. „kávovou nehodou“ připravila.   

Jak na vás lidé z Vlčic a Huti reagují?
Jsou senzační. Hrozně milí a vstřícní. A to dokonce i v případě, když 
zvoním u Fialů ve Vlčicích, zatímco schůzku jsme měli domluvenou 
u Fialů v Huti… No jo no, když Fialovi tam i tam mají stejná čísla po-
pisná. To je pak těžké se v tom vyznat!  Ale teď vážně. Všechny 
schůzky jsou díky Nadě Milotové předem domluvené, takže nikoho 
doma nečekaně nepřepadáváme. V chalupách, v nichž žijí rodiny ně-
kolik generací, se zdržíme cca 1,5 hodiny, mnohdy mají doma opravdu 
překrásné písemné památky. U ostatních se vejdeme do hodiny.  
   
V jaké jste teď fázi?
Jsme ve fázi sběru. V loňském roce jsme obešli podstatnou část maji-
telů domů ve Staré Huti a několik ve Vlčicích. Teď přes zimu se věnuji 
sběru dat z paměťových institucí. Dále se probírám materiály, které 
jsem si u respondentů nafotila a nyní je zpracovávám. A už se těším 
na jaro, až zase vyrazím po jednotlivých vlčických chalupách a budu 
vyzvídat vzpomínky vlčických a huťských pamětníků.   

A jak by kniha měla vypadat?
Kniha bude mít cca 240 stran. Bude rozdělena do dvou částí. Prv-
ní bude obecná historie obcí, zvyky, druhá bude věnovaná historii  

jednotlivých chalup a rodů. Kniha bude doplněna o historické i sou-
časné fotografie, plány, historické dokumenty atp. Příprava a vydání 
knihy je zaštítěno městem Blovice. Vynaložené finanční náklady by 
měla z velké části pokrýt dotace od Plzeňského kraje a výnos z pro-
deje knihy. 

A poslední otázka, kdy se můžeme na knihu těšit?
Kniha by měla vyjít začátkem září letošního roku.

Děkuji za rozhovor...     

Bc. Václav Podroužek
ředitel MKS Lidovým dům Blovice

Huť 19
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Městský úřad Blovice informuje

významné výročí – diamantovou svatbu –
 – 60 let společného života oslavili dne 6. 1. 2022 
v rodinném kruhu manželé helena a jaroslav kordovi 
z blovic, 5. května čp. 625.  

   Srdečně blahopřejeme!
   Robert Zelenka, starosta města Blahopřejeme!

K Vašemu významnému 
životnímu jubileu

starosta města

Vám přejeme hodně 
zdraví, štěstí a mnoho 

spokojenosti do  
dalších let.

oznámení města blovice 
k zlatým a diamantovým svatbám  
Město Blovice zajišťovalo v minulých letech v obřadní síni Městské-
ho úřadu nebo v kapli na zámku Hradiště zlaté a diamantové  svatby 
občanů našeho města. Tyto obřady můžeme zatím jen předběžně 
plánovat a čekat, jak se bude epidemiologická situace vyvíjet a zda 
nakonec budou vhodné podmínky pro jejich uskutečnění. Situace je 
pořád značně nejistá.
Z tohoto důvodu žádáme naše občany, kteří toto krásné jubileum 
v roce 2022 oslaví a měli by případně zájem uspořádat zlatou či dia-
mantovou svatbu se svou rodinou v obřadní síni MěÚ Blovice, popř. 
v zámecké kapli, aby se přihlásili jeden až dva měsíce předem (dojed-
nání vhodného termínu a zajištění oddávajícího) na matrice, Hradišť-
ská 271, H. Brejchová.
Případně bychom uvítali předběžné telefonické oznámení do konce 
února 2022, abychom mohli včas mohli rezervovat termíny v průbě-
hu roku – tel. 371 516 133 – matrika MěÚ. Na přání jubilantů je také 
možné, aby zástupci MěÚ předali gratulaci pouze v rodině, opět ale 
pouze za předpokladu, že by se situace ohledně epidemie onemoc-
nění Covid-19 výrazně zlepšila a nebyly by návštěvy v rodinách pro 
seniory ohrožující.

oznámení města blovice 
k významným výročím občanů
Zástupci Města Blovice navštěvovali v minulých letech s gratulací 
u příležitosti významného výročí – 75, 80, 85, 90, 95 let jubilanty 
v rodinách. Tyto osobní návštěvy jsou bohužel stále pozastaveny. 
V okamžiku, kdy to v roce 2022 epidemiologické podmínky dovolí, 
budou osobní gratulace opět obnoveny. U příležitosti 70 let jsou 
zasílána písemná blahopřání jubilantům.
Jubilantům, kteří by si navíc přáli uveřejnění jejich významného vý-
ročí v Blovických novinách, samozřejmě rádi vyhovíme. Mohou se 
s dostatečným časovým předstihem obrátit telefonicky či osobně 
na Redakci Blovických novin v Lidovém domě, ul. Bělohrobského 
čp. 78 – tel. č. 371 522 236 a sdělit svůj požadavek. Pracovníci 
LD následně zajistí na základě předchozího  písemného souhlasu 
jubilanta uveřejnění výročí v BN v rubrice „Rodinná kronika“. (Uve-
řejňování konkrétních osobních údajů je možné pouze na žádost 
občana, resp. s jeho souhlasem.)

Hana Brejchová, matrikářka          

Program ministerstva kultury čr „PodPora obnovy 
kulturních Památek Prostřednictvím obcí 
s rozšířenou Působností“ na rok 2022
Ministerstvo kultury ČR vyhlašovalo každoročně od roku 2013 program 
„Podpora obnovy kulturních památek prostřednictvím obcí s rozšířenou 
působností“ (dále jen „Program“) a Město Blovice jej vždy administrovalo.
Finanční prostředky v Programu byly určeny na zachování a obnovu 
nemovitých kulturních památek, které se nalézají mimo památkové re-
zervace a zóny, nejsou národními kulturními památkami, a které nejsou 
ve vlastnictví České republiky, popř. na obnovu movité kulturní památky 
pevně spojené se stavbou, jako jsou např. oltáře nebo varhany v koste-
lech, pokud je tato stavba kulturní památkou.
Ministerstvo kultury, odbor památkové péče, však na svých webových 
stránkách uvedlo, že ve smyslu vládních opatření ohledně úspory fi-
nančních prostředků ze státního rozpočtu pro rok 2022 nebude program 
Podpora obnovy kulturních památek prostřednictvím obcí s rozšířenou 
působností vyhlášen. Z tohoto důvodu nebude Město Blovice pro letošní 
rok přijímat žádosti do tohoto Programu.

Mgr. Kateřina Hájková
Oddělení školství a památkové péče

MÚ Blovice

dotační Programy Plzeňského kraje 
v oblasti Památkové Péče Pro rok 2022
Pro rok 2022 vyhlašuje Plzeňský kraj v oblasti památkové péče tři dotační 
programy:
1. Program „zachování a obnova kulturních památek Plzeňského 
kraje“

Tento program obsahuje 3 dotační tituly:
a) dotace na stavební a restaurátorské práce související přímo se 
zachováním a obnovou památkové hodnoty a podstaty nemovité 
kulturní památky nebo nemovité národní kulturní památky. Jedná se 
zejména o obnovu střešního pláště, krovové konstrukce, fasád, výplní 
okenních a dveřních otvorů (repase a obnova původního řešení), o re-
staurování uměleckořemeslných prvků a děl výtvarných umění (detailů 
a nástěnných maleb) a o statické zajištění objektů. 
minimální podíl žadatele: 20 % z uznatelných nákladů
rozmezí poskytovaných dotací: 100–500 tis. kč
b) dotace na restaurování ohrožených nemovitých kulturních pa-
mátek – uměleckořemeslných a výtvarných děl umístěných v exte-
riéru. 
minimální podíl žadatele: 20 % z uznatelných nákladů
rozmezí poskytovaných dotací: 100–350 tis. kč
c) dotace na restaurování varhan, které jsou součástí nemovité kul-
turní památky.
minimální podíl žadatele: 20 % z uznatelných nákladů
rozmezí poskytovaných dotací: 100–500 tis. kč
2. Program „obnova historického stavebního fondu v památko-
vých rezervacích a zónách a staveb drobné architektury; kopie so-
chařských děl v exteriéru; podpora tvorby plánů ochrany na území 
Plzeňského kraje“
Tento program obsahuje 4 dotační tituly:
a) Dotace na stavební a uměleckořemeslné práce související přímo se 
zachováním a obnovou původního řešení nemovitostí nebo drob-
ných staveb dotvářejících prostředí, které nejsou prohlášeny za kultur-
ní památky, ale nacházejí se na území památkové rezervace nebo zóny. 
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minimální podíl žadatele: 20 % z uznatelných nákladů
rozmezí poskytovaných dotací: 50–150 tis. kč
b) Dotace na stavební a uměleckořemeslné práce související přímo se 
záchranou a obnovou staveb drobné architektury dotvářejících kul-
turní krajinu, které nejsou prohlášeny za kulturní památky a nenacházejí 
se na území památkové rezervace nebo zóny. Dotační titul se nevztahuje 
na objekty dle zákona č. 122/2004 Sb., o válečných hrobech a pietních 
místech.
minimální podíl žadatele: 20 % z uznatelných nákladů
rozmezí poskytovaných dotací: 10–50 tis. kč
c) Dotace na zhotovení a instalaci kopií sochařských děl či jejich 
souborů nacházejících se v exteriéru, které pro jejich špatný stav není 
možné dále zachovat na místě, a proto je nezbytná jejich náhrada, a na 
s tím související konzervaci a uložení původních sochařských děl, která 
byla nahrazena kopií (např. lapidárium, muzeum, depozitář).
minimální podíl žadatele: 20 % z uznatelných nákladů
rozmezí poskytovaných dotací: 10–150 tis. kč
d) Dotace na podporu tvorby plánů ochrany památkových rezervací 
a památkových zón 
minimální podíl žadatele: 20 % z uznatelných nákladů
rozmezí poskytovaných dotací: 50–150 tis. kč
Žádosti do všech výše uvedených dotačních titulů Plzeňského kraje se 
podávají výhradně elektronicky prostřednictvím aplikace edotace 
přístupné na webovém portále Plzeňského kraje na adrese http://dotace.
plzensky-kraj.cz/ a jsou doplněné o povinnou přílohu Povinná prohláše-
ní a celkový rozpočet akce – zahrnující čestné prohlášení, zjednoduše-
ný celkový rozpočet, seznam doložených příloh a přehled majetkových 
vztahů (pouze pro právnické osoby). řádně vyplněný a podepsaný for-
mulář musí žadatel naskenovat a vložit do příloh žádosti v aplikaci 
edotace spolu s ostatními povinnými přílohami.

V letošním roce zůstává povinná příloha výpis z katastru nemovitostí 
vydaný katastrálním úřadem nebo ověřený výpis z katastru nemovitostí 
získaný dálkovým přístupem, který není starší 3 měsíců, včetně snímku 
katastrální mapy s vyznačením předmětného objektu nebo jeho části, 
která je předmětem žádosti.
Upozorňujeme, že v souladu s ustanovením čl. 53 Nařízení Komise (EU) 
č. 651/2014 ze dne 17. 6. 2014 je povinností příjemce zajistit, aby souhrn 
všech poskytnutých dotací z různých veřejných zdrojů na konkrétní akci 
nepřesáhl 80 % celkových způsobilých nákladů na tuto akci. V souvis-
losti s tím je povinností příjemce dotace označit faktury a jiné účetní 
doklady za provedené práce číslem smlouvy o poskytnutí účelové do-
tace z dotačního programu Plzeňského kraje P.../21 / z…/21 (uvedené 
v názvu smlouvy) a označením „hrazeno: dotace Plzeňského kraje 
ve výši...... kč; jiný zdroj ve výši...... kč; vlastní zdroj ve výši...... kč“.
Příjem žádostí do dotačních programů pro kulturní památky a památkové 
zóny bude otevřen od pátku 21. 1. do pondělí 21. 2. 2022 do 17:00 h. 
Informace k výše uvedeným programům jsou zveřejněny rovněž na por-
tálu Plzeňského kraje: http://www.plzensky-kraj.cz/dotacni-programy-
-v-oblasti-pamatkove-pece-pro-rok
Příjemce dotace musí v průběhu realizace prací (nejpozději do 7. 9. 2022) 
prokazatelně požádat o stanovení termínu kontroly provedených prací, na 
něž byla poskytnuta dotace.
Finanční vypořádání přidělené dotace je předkládáno v českém jazyce, 
výhradně elektronicky prostřednictvím aplikace eDotace vložením vypl-
něného a signovaného formuláře Závěrečná zpráva a vyúčtování a vy-
hodnocení realizace obnovy ve lhůtě do 31. 10. 2022. 
kontaktní osoba – administrátor dotací na oddělení památkové 
péče kÚ Pk pro orP blovice:
Mgr. Tomáš Kofroň, č. kanceláře 471, 
telefon: +420 377 195 473, 778 547 090
E-mail: tomas.kofron@plzensky-kraj.cz
kontaktní osoba pro obecné informace o dotačním programu:
Bc. Petr Bunda, č. kanceláře 464, telefon: +420 377 195 361 
E-mail: petr.bunda@plzensky-kraj.cz 
Dále je vyhlášen dotační program 
„Podpora péče o pomníky, válečné hroby a pietní místa na území 
Plzeňského kraje“ 
Tento program obsahuje 1 dotační titul:
Podpora péče o pomníky, válečné hroby a pietní místa jako připo-
mínek historicích událostí, československého odboje, boje proti 

totalitním režimům, obětí i. světové války, nacistického teroru v le-
tech 1938–1945 a komunistického režimu na území Plzeňského kra-
je zřizované po vyhlášení samostatného Československa. Především se 
jedná o udržovací a obnovovací stavebně-technické práce, restaurování 
a statické zajištění stávajících pomníků, válečných hrobů a pietních míst. 
Pomníkem se pro účely tohoto dotačního titulu rozumí obvykle drobné 
stavby, umělecká díla a pamětní desky pevně spjaté s nemovitostí a při-
pomínající historické události, významné osobnosti, první a druhý čes-
koslovenský odboj nebo oběti první světové války a nacistického teroru 
v letech 1938–1945. Za pomník se v rámci tohoto titulu považuje také 
památník, socha, plastika, sousoší, náhrobek, hrobka či obelisk. Válečné 
hroby a pietní místa jsou definovány zákonem č. 122/2004 Sb., o váleč-
ných hrobech a pietních místech, a jsou evidovány v Centrální evidenci 
válečných hrobů vedené Ministerstvem obrany.
minimální podíl žadatele: 30 % z uznatelných nákladů
rozmezí poskytovaných dotací: 5–100 tis. kč
Žádosti do výše uvedeného dotačního titulu Plzeňského kraje se podáva-
jí výhradně elektronicky prostřednictvím aplikace edotace přístupné 
na webovém portále Plzeňského kraje na adrese http://dotace.plzen-
sky-kraj.cz/. nedílnou součástí žádosti je příloha č. 1a) – c) Pravidel 
– Povinná prohlášení a celkový rozpočet akce, která musí být řádně 
vyplněná a podepsaná žadatelem nebo statutárním zástupcem ža-
datele (vlastnoruční nebo certifikovaný elektronický podpis), v případě 
spoluvlastnictví objektu žádost podepisují všichni spoluvlastníci. 
Příjem žádostí do dotačního programu pro válečné hroby a pomníky bude 
otevřen průběžně od pátku 21. 1. 2022 do pátku 15. 4. 2022 do 17:00 h. 
Povinné přílohy žádosti jsou vyžadovány výhradně v elektronické podo-
bě. V případě, že povaha příloh elektronickou podobu podání neumožňu-
je (např. rozsáhlá projektová dokumentace, velkoformátové tisky), budou 
tyto dokumenty doručeny na podatelnu krajského úřadu Plzeňského 
kraje (dále jen „kÚPk“) do data podání elektronické žádosti v apli-
kaci edotace. tato forma podání musí být předem konzultována 
s administrátorem Programu. 
Vzhledem k tomu, že v rámci dotačního programu bude možno žádat 
i na objekty chráněné dle památkového zákona, upozorňujeme na nut-
nost doložení závazného stanoviska Oddělení školství a památkové péče 
Městského úřadu Blovice.
V případě, že žadatel zamýšlí při akci, na kterou žádá dotaci, provádět 
jinou změnu válečného hrobu než jeho údržbu, úpravu, případně zřízení 
ve smyslu § 3 odst. 2 zákona č. 122/2004 Sb., o válečných hrobech a piet-
ních místech, je povinen vyžádat si písemný souhlas Ministerstva obrany, 
který doloží k žádosti o dotaci. 
Upozorňujeme, že povinností příjemce dotace je označit faktury a jiné 
účetní doklady za provedené práce číslem smlouvy o poskytnutí účelové 
dotace z dotačního programu Plzeňského kraje h.../21 (uvedené v ná-
zvu smlouvy) a označením „hrazeno: dotace Plzeňského kraje ve 
výši...... kč; jiný zdroj ve výši...... kč; vlastní zdroj ve výši...... kč“.
Příjemce dotace musí v průběhu realizace prací (nejpozději do 7. 9. 2022) 
prokazatelně požádat o stanovení termínu kontroly provedených prací, na 
něž byla poskytnuta dotace. 
Finanční vypořádání přidělené dotace je předkládáno v českém jazyce, 
výhradně elektronicky prostřednictvím aplikace eDotace vložením vypl-
něného a signovaného formuláře Závěrečná zpráva a vyúčtování a vy-
hodnocení realizace akce, který je přílohou č. 2 Pravidel, bezodklad-
ně po ukončení akce, nejpozději však ve lhůtě do 24. 2. 2023.
Informace k výše uvedenému programu jsou zveřejněny rovněž na por-
tálu Plzeňského kraje: http://www.plzensky-kraj.cz/dotacni-program-
-podpora-pece-o-pomniky-valecne-hr-3
administrátor dotací z tohoto programu na oddělení památkové 
péče kÚ Pk:
Bc. Petr Bunda, č. kanceláře 464, telefon: +420 377 195 361 
E-mail: petr.bunda@plzensky-kraj.cz 
kontaktní osoba pro obecné informace o dotačním programu:
Ing. Michala Poláková, č. kanceláře 464, telefon: +420 377 195 344 
E-mail: michala.polakova@plzensky-kraj.cz 

Mgr. Kateřina Hájková
Oddělení školství a památkové péče

MÚ Blovice
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Ze starých kronik...
Památnik ochranného města blowic 1839 roku
Pokračování přepisu od str. 79 vlevo

Úmrtí presidenta T.G.Masaryka.
Nyní přichází doba nejsmutnější, podávány zprávy o onemocnění I pre-
sidenta - Osvoboditele, T.G.Masaryka, řada dnů obavy, pak rána osudu, 
zpráva, že I. president - Osvoboditel zemřel dne 14 září 1937 o 3.29 hod. 
v Lánském zámku ve stáří 87 let, 6 měsíců a 2 dnů.
Národ a legionáři osiřeli, zemřel jim otec, vůdce národa a těšitel v do-
bách nešťastných, zemřel jim kamarád z bojů za svobodu národa čes-
koslovenského.
Dne 21. září 1937 o 10. hod. dopol. konati se bude pohřeb z Prahy Hra-
du, kam byl zemřelý dopraven z Lán dne 17. září 1937 a vystaven byl 
v Hradě Pražském.
Přišla obávaná doba a veliké štěstí, že nový president Dr. E. Beneš před 
smrtí ujal se vlády, hrozila občanská válka, druhé Španělsko, vlivní stát-
níci; /Dr. Švehla, Dr. Kramář, Dr. A. Rašín, Gusta Habrman/ účastníci 
odboje zemřeli, lidé, které národ měl rád.
Pohřeb bude nevídaný, ohromná účast, přes 2 miliony lidí jest již před 
pohřbem v Praze, správa dráhy neví, jak vše dopraví, velká účast dele-
gací z ciziny zaplavuje veškeré hotely v Praze.
Všechna města a obce pořádají smuteční tryzny, i město Blovice uspo-
řádá tryznu dne 19/9 1937 o 7 ½ hod. večerní na náměstí v Blovicích za 
účasti občanstva, všech spolků a obcí z okresu Blovického.
Výbor vypracoval vše pro důstojnou smuteční slavnost za pomoci akad. 
sochaře V. Žaluda a akad. malíře Jaroslava Šafaříka, kteří nezištně při-
spěli svou prací své rodné obci.

Obecní kronika vyložena dne 12/9 37 na dobu 14 dnů.

Dne 15. září 1937 o 4.45 hod zahájena smuteční schůze, ve které staros-
ta města, p. Petr Hrach učinil následující projev:

S velikým pohnutím stojí celý československý národ u lože svého 
mrtvého vůdce, I. drahého presidenta – Osvoboditele, Dra. T.G. Masary-
ka. Zraky všech věrných Čechoslováků s obavou upíraly se k Lánskému 
zámku; každý tušil předzvěst něčeho zlého, ale nepomyslil si, že by ob-
rat k nejhoršímu nastal tak náhle.
Presidenta - Osvoboditele není již více. Veliké jeho srdce dotlouklo, pře- 
dobré oči jeho navždy se zavřely, laskavá otcovská ruka je chladná; ztra-
tili jsme co bylo nejdražšího, co jsme milovali nejvíce a co nám záviděl 
celý svět.
S Masarykem odešel nám filosof, učitel. mravní povzbuzovatel, duchov-
ní revolucionář, vynikající státník, slovem nadčlověk.
My zde, jako všichni Blovičtí občané v hlubokém smutku a vděčnosti za 
vše, co president vykonal, skláníme se též před našim čestným obča-
nem a slibujeme, jeho demokratických zásad vždy plniti a naši drahou 
republiku jím vybojovanou svou krví chrániti.

Dík a věčná paměť velikému zesnulému!

Členové vyslechli projev stojíce a pan starosta děkuje členům za proká-
zanou poctu.
Pozvání a oznámení o konání tryzny dne 19/9 1937 o 7 ½ hod večer 
zasílá se kabinetní kanceláři presidenta Č.S.R. rodině Masarykově v Lá-
nech, všem obcím okresu Blovického a všem občanům v obci.

Účasť na pietním aktu tryzny byla veliká, proslov učinil Jan Rádl odb. uč. 
Petr Hrach starosta města a V. Valenta učitel.

T. G. M.

Zem duní, tvar drahého jména  nám osud vůdce, milony
ó Praho, se v tvé věže vryl,  doprovázejí mrtvého.
v bolestnou alej proměněná  Ne: to Tvé srdce svými zvony
sleduješ rakev, do níž skryl  zpět do své lásky vede Ho.            

                Josef Hora.

Odešel mrtvý vůdce 
národa, zůstali živí 
pro to, aby věrně plnili 
příkazy v duchu demo-
kratickém tak, jak plnil 
je zemřelý president – 
Osvoboditel T.G. Ma- 
saryk.

Újezdní školy.
Výměrem zemské školní rady v Praze sděleno obci, že dnem 1/1 1938 
počnou fungovati újezdní školy dle rozvrhu, a do Blovické újezdní školy 
zahrnuty následující obce:
Blovice, Hradiště, Komorno, Vlčice, Zdemyslice, Újezd Hrad. Lhotka 
Hradišťská, Smederov, Louňava, Žďár, Ždírec, Lhota Chocenická, Seč, 
Únětice, Vlčtejn, Štítov a Chlum.
Dne 1/10 1937 provedena volba 5 členů a 3 náhradníků do I. odboru 
újezdní školní rady a volba 3 členů a 3 náhradníků do II. odboru újezdní 
školní rady.
Volba provedena podle § 64 vol. řádu a zvoleni pp. do I. odboru:
Za občanský klub:
          Josef Úbl a Karel Majkut co členové, B. Rožmitálský co náhradník.

Za social. blok:
         Petr Hrach a Václav Mencl co členové, Jos. Sladký co náhradník.

Za klub nár. soc.
         Josef Konrád co člen, Jan Žák co náhradník.
strana živnostenská nedostal mandátu.

Provedena volba do II. odboru újezd. šk. rady a zvoleni pp:
Za občanský klub:
         Rudof Bečvář, člen, Karel Štrer náhradník.

Za soc. blok:
                    Jan Bejsta člen, Josef Suchý náhradník.

Za klub nár. soc:
         Josef Veselý člen, Lad. Sládek náhradník.

V téže schůzi schválen rozpočet místní školní rady na rok 1938 dle stavu:
                                   Potřeba   Kč  75.585
                                   Úhrada    Kč. 10.712      
                                   Schodek  Kč  64.873

K úhradě schodku připadá náhrada na obce:
Blovice Kč  42.621
Hradiště Kč. 10.121
Komorno Kč. 1.362
Vlčice – Huť Kč. 5.255  
Zdemyslice Kč. 5.514    
 Kč 64.873

Rozpočet obecní na rok 1938.
                                  Potřeba  Kč. 464.373.-
                                  Úhrada   Kč. 272.343.-   
                                  Schodek Kč 192.030.-
Návrh úhrady schodku rozpočtu řádného: Kč 192.030
1. Poplatky stavební vynesou Kč. 1.200
2. Za používání obecních stok Kč. 11.500
3. Za používání veřejného statku Kč. 1.000
                                                      převádí se: Kč 13.700

                                                       Schodek Kč. 192.030
                                   Přenos položek 1-2-3  Kč.   13.700.-
1. Dávka z používaných místností vynese Kč 35.000
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2.      “    z nápojů Kč     25.500.-
3.      “    z elektrické energie Kč 2.200.-
4.      “    z přechodného ubytování Kč 0.250.-
5.      “    z .návěští Kč 0.430

Obecní přirážkou k daním přímým:
125% k dani činžovní /náklad Kč. 13.254.40/ jež vynese Kč 16.568
350% k ostatním daním /  “     Kč 20.365.70/    “     “         Kč 71.279.-
40% k dani pozem. na hlídače /Kč  6.943./ průběžná položka        2.777.
-------------------------------------------------------------------------------------------
-------------------------------------------------------------------------------------------
                                                                                             Kč.165.279.-
                                                         Zbývá neuhraženo:    Kč.  26.103.-          

------------------------------------------------ 
Neuhražený schodek převádí se do rozpočtu na r. 1939 a rozpočet 
schválen.

Mimořádný rozpočet na rok 1938

                             Potřeba   Kč. 49.632
                             Úhrada   Kč. 49.632
                             Schodek  Kč.    -   -
v potřebě zařazena položka Kč. 5 000.- na fond Masarykovo školy.
                 Mimořádný rozpočet schválen.
Současně schválen rozpočet na opravy chodníků I a II etapy v obnosu 
Kč. 9.484.50.- práce provedla fy. Ing. F. Kout z Plzně.
Dne 29/10 1937 konala se ustavující schůze újezdní škol. rady v Blovi-
cích a za předsedu zvolen Jan Poduška odb. uč. místopředsedou Josef 
Karnold žel. podúř. st. dr.
Počet členů 24.
Újezd počne fungovat dnem 1/1 1938 a skládá se z následujících obcí:
Blovice, Hradiště, Komorno, Vlčice, Zdemyslice, Štítov, Choc. Lhota, 
Seč, Únětice, Chlum, Louňova, Vlčtejn, Žďár, Ždírec. Újezd Hrad. Lhotka 
Hrad. a Smederov.

Domek čp. 51 v Blovicích.
Tento typický starobylý dřevěný domek s dřevěnou pavláčkou nalezá se 
v Kamenického ulici a při zřizování chodníků byla pavláčka odstraněna. 
Majitelem jest p. Bedřich Rožmitálský, domkář,

                                                  1938.

Tento rok se započal deštivě, později mrzlo a napadlo značné množství 
sněhu, který do poloviny ledna potrval, deště a oteplení způsobilo od-
chod ledu, místy spojený s nebezpečím.
Dne 25 ledna o 20.30 hod. večer bylo občanstvo pobouřeno obrovskou 
září, která se objevila na severovýchodě, která od spodu své části byla 
zelenomodrošedá, nahoru rudla a přecházela do krvava. Několikráte 
vyšlehly i světlé proudy světelné a to vzbuzovalo dojem, jako by někde 
cvičilo vojsko se světlomety. Z počátku budilo to dojem jako odlesk po-
žáru a mnoho hasičských sborů bylo tím uvedeno v omyl, až druhého 
dne bylo zjištěno, že jest to vzácný úkaz přírody, t.j. severní polární záře, 
nikdy v Čechách nevídaná.

Obec zakoupila elektrickou sirénu poplachovou pro službu C.P.O za Kč 
4 200 a tato umístěna na budově spořitelny k vyzkoušení, dle kterého 
donesl se zvuk až do obce Jarova, Ždírce atd.

Usnesením ob. zastupitelstva ze dne 10/12 1937 byly přeloženy týdenní 
trhy z náměstí do Luční ulice na místo, získané zasypáním říčního rame-
ne. Podány protesty korporacemi hospodářskými a ob. zastupitelstvo ve 
své schůzi konané dne 11/2 1938 rozhodlo, aby trhy byly zase umístěné 
na náměstí.
Znovu podán protest klubem soc. demokratickým proti tomuto usnesení 
s tím, že trhy tyto patří na úředně schválené tržiště podle tržního řádu 
obce, schváleného zem. správou politickou v Praze ze dne 25/11 1923 
čj. 42655/23.
Dnem 2. března započnou se konati týdenní trhy na selata v Nezvěsti-
cích pro vzdálenější obce okresu Blovického.

Dne 6. března 1938 konána slavnostní schůze ob. zastupitelstva v před-
večer výročí 88 narozenin zemř. presidenta- Osvoboditele T.G.Masary-
ka v níž zvolen čestným občanem města Blovice ministerský předseda 
Dr. Milan Hodža, jenž ve své sněmovní řeči k politickým událostem zau-
jmul stanovisko: v případě napadení Československa budeme se bránit 
do posledního dechu.
Jest to výstraha politickým dobrodruhům, nebáli jsme se tisíc let, nebo-
jíme se ani dnes.
Dne 12. března třetí říše provedla okupaci Rakouska a sloučila jej s Ně-
meckem.
Dne 19. března o 24 hod. noční konalo se poplachové cvičení C.P.O.
Dne 23 března započato s náletem vojenských letadel pro západní Če-
chy dle vyhlášky zemského úřadu v Praze.

v březnových dnech vyskytly se spousty hmyzu na ovocných stromech, 
vyhláškami oznámeno hubení hmyzu majitelům stromoví pod pokutou 
nebo trestem vězení, obec zakoupila stříkačku na postřikování stromoví 
pro občanstvo za obnos Kč 607.70 a půjčuje ji za poplatek 2 Kč.

Dle časopisů anglických a amerických byl ustanoven nejvyšším veli-
telem námořní moci C.K.Bloch admirál U.S.A, jehož otec Sigmund byl 
rodákem z obce Žďáru u Blovic. K dožádání jeho zaslán byl rodokmen 
jeho rodiny a několik snímků obce Žďáru p. JUC. Karlem Radnitzerem 
z Blovic čp. 23.

Počasí studené, provázené mrazy až 5º zničilo kvetoucí meruňky, ranné 
třešně a jest obava, že ovoce letos nebude.

Koupaliště, lávka.
Obec hodlá zříditi konečně koupaliště v Cecimě. 100m. dlouhé. 25-30m 
široké, dále hodlá zříditi železobetonovou lávku v šíři 2m – na místě staré 
železné lávky u mlýna Fröhlichova.
Oba projekty zadány k vypracování fy. Ing. Ferd. Kout z Plzně vyžádány 
rozpočty a po provedeném vodoprávním řízením bude žádáno za sub-
venci u ministerstva zdravotnictví.
Koupaliště bylo již třeba, po řadu let namáhal se člen měst. rady p. Josef 
Veselý z čp. 208 jako referent zdravotnictví, aby koupaliště bylo zřízeno, 
ježto řeka Úslava není vhodná ku koupání, jednak nečistou vodou, ka-
menitým dnem řeky a velkými nánosy bahna.
Nové koupaliště bude zřízeno v parku Cecimě, s přítokem čisté vody 
potoka „Cecimy“ kryté od severu stráněmi, od západu stromovím, k jihu 
a k východu otevřeno slunci, v těsné blízkosti města.
Velkou radosť nad zřízením koupaliště projevil zakladatel okrašlovacího 
spolku a tvůrce parku p. Frant. Raušar, ředitel škol v.v. stařec 80ti letý, 
že konečně vyplnilo se jeho přání, a životní dílo jeho že bude dokončeno 
ještě za jeho života. Vykonal velkou práci v obci, spolupracovník Jedlič-
ky-Brodského, Emlera, dlouholetý předseda kulturních spolků, ochránce 
přírodních krás okresu Blovického, tvůrce parků v Blovicích, skromný 
učitel starých dob, rodák z Budislavic, který působil co učitel v Blovicích 
od roku 1872. Dnes, stařec nad hrobem, osleplý, vítá každou novinku 
v obci, nemůže čísti, jest odkázán pouze na radio a známé osoby. které 
mu občas sdělí, jak v obci se žije a pracuje.

Zítra bude občanstvo slaviti 1. května 1938, pohnutá doba politická, nutí 
občanstvo k semknutí. Národní rada československá vydala k 1. květnu 
1938 manifest, důrazný všemu občanstvu, aby oslava byla jednotná, 
srdečná, aby občanstvo poznalo svoji povinnosť k nedělitelnosti těžce 
vybudovaného státu, který stojí na hrobech padlých vojínů za svobodu, 
prosycený krví bratří bez rozdílu vzdělání a majetku, kteří položili své 
životy na oltář utýrané vlasti v přesvědčení, že nepadli nadarmo a že 
potomci jejich hájiti budou do posledního dechu půdu, na které se zrodili.
Nebojíme se hrozeb, v nejhorších dobách obstáli naši předkové, obsto-
jíme i my, svět nás zná a ještě lépe ten, který hrozí násilím, stačí, aby 
si přečetl dějiny našeho národa a pozná, že mnoho jeho předchůdců 
seznámilo se s našimi zbraněmi a pro ně s nejhorším výsledkem.
Žádný strom nevyroste do nebe, mnoho uchvatitelů objevilo se v Evropě. 
ale zapadli do světa zapomenuti, dnes už neznámi, jejich říše zmizely, 
národy roztroušeny po celém světě, zmizela sláva a velikosť ojedinělých 
států, nás těší jen myšlénka, že bratři naši na Volze bdí, jako vždy bděli 
a ochraňovali Slovansko v každém případě.
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Vojenská pohotovosť.
Dne 21. května 1938 o 1 hod. noční byli povoláni záložníci hned k nastou-
pení vojenské služby. Sta záložníků nastupovali svoji povinnosť nočními 
i ranními vlaky. Hranice obsazeny během 6 hodin, ježto Němci prováděli 
přesuny vojska na hranicích před počínajícími volbami v zněmčeném 
pásmu.
Zákrok velmi rychlý zachránil situaci, která rovnala se okupaci Rakous-
ka, ovšem s jiným výsledkem, Evropa divila se zákroku čsl. vlády, poho-
tovosti a odvahy čsl. vojska a představitelů republiky.
Národ československý jest v pohotovosti, věren památce padlých bratří 
za svobodu vlasti a národa, bude bojovati za svojí samostatnosť do po-
sledního dechu, bratři nepadli nadarmo, celý národ váže přísaha z roku 
1918, do boje půjdou i ti, kteří nejsou povoláváni, půjdou dobrovolně staří 
otcové, půjdou se svými syny společně proti každému nepříteli, který 
ohrožuje mír a svobodu čsl. národa.

Sbírka na obranu státu v Blovicích konaná de 3/VI 1938 vynesla Kč 
8.169.45.
Z toho jest vidno, že každý se snažil přispěti co možno nejvíce, nebylo 
svárů, občanstvo jako celek nastoupilo svoji povinnosť.
Dělníci ze staveb nastupovali do vlaku tak, jak utekli z práce, s nadše-
ním a voláním: kluci, honem, bude se bílit! Jaký to rozdíl při nastupování 
vojenské služby v roce 1914! Dne 16. června vraceli se záložníci zpět ku 
svým rodinám, vše se uklidnilo, volby obecní provedeny v zněmčeném 
území klidně, mnoho němců přichází k rozumu, heinlovci v Plzeňské 
župě ztratili 17 mandátů do obcí.

přepsala: D.Š.

zdroj: Památnik ochranného města Blowic, str. 79 vlevo – 84 vpravo, dostupné 
z: http://www.portafontium.eu/iipimage/30560322
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Město a životní prostředí
Loňský rok 2021 skončil oproti předpokla-
dům přebytkovým hospodařením naše-
ho města. Díky zvýšenému výběru daní 
(tj. příjmu ze státního rozpočtu) a dalším 
příjmům, a naopak nižším provozním vý-
dajům, činilo provozní saldo (rozdíly mezi 
příjmy a výdaji) města +17,6 milionu korun. 
Město si tak i v těchto nelehkých časech 
vytvořilo finanční rezervu, kterou bude 
moci v letech dalších využít. A to je dobře.
Pokud některý z čtenářů BN sledoval návrh 
rozpočtu města nebo již zastupitelstvem 
schválený rozpočet, jistě si povšiml vý-
znamného navýšení provozních rozpočtů 
nejen města, ale i organizací městem zři-
zovaných nebo jinak na financování města 
napojených – škol a školských zařízení, 
městského kulturního střediska, hasičů.
Důvodem tohoto navýšení provozních pří-
spěvků je situace na trhu s energiemi, 
která postihla nejen firmy, domácnosti, ale 
samozřejmě i obce. Jen pro rekapitulaci; 
jestliže se cena za 1 MWh plynu pohybo-
vala v roce 2021 kolem 500 Kč, pro rok 
2022 jsme vysoutěžili cenu více než trojná-
sobnou, tedy kolem 1 800 Kč, za 1 MWh! 
A naše rozhodnutí o včasném nákupu za 
tyto ceny se ukázalo být správné, protože 
ke konci roku se plyn obchodoval za částky 
přesahující 2 500 Kč. 

je nutné s energiemi šetřit. jak na to?
Není-li možné za levno nakoupit, je jasné, 
že více než doposud budeme s energiemi 
muset šetřit. Jak toho dosáhnout? Prvním 
krokem je samozřejmě odpovědnost kaž-
dého pracovníka k šetření, ale to jsou kro-
ky, které pomohou jen částečně. Řeší se 
tím pouze „viditelné“ plýtvání. Větším pro-
blémem, především u starších budov, je ale 
plýtvání, které vyplývá z aktuálního stavu 
konkrétní budovy – zdiva, oken, systému 
vytápění. 

monitoring spotřeby energií
Prvním krokem na cestě k efektivnímu 
hospodaření s energiemi je měření spotře-
by energií v reálném čase. Systém online 
monitoringu poskytuje v reálném čase data 
sloužící k dalšímu zpracování. Pak majitel 
ví, jak se budova chová, jaký je průběh 
spotřeby el. energie, tepla, ví, jakou má 
budova během dne a celého týdne termo-
dynamiku. 
Tak lze snadno odhalit neekonomické cho-
vání uživatelů objektu, neefektivně fungují-
cí kotelnu, celou otopnou soustavu, najde 
přetopené prostory a v neposlední řadě lze 
tímto monitoringem minimalizovat dopady 
havárií, poruch, nebo případných černých 
odběrů. Například Plzeňský kraj již dva 
roky poskytuje svým příspěvkovým organi-
zacím takový energetický monitoring. 

zateplení budov
Na základě sebraných dat lze pak vyhodno-
tit, zda přistoupit k revitalizaci konkrétní bu-
dovy. A nejběžnějšími postupy revitalizace 

jsou jednak výměna oken a také zateple-
ní budovy. Starší stavby neměly většinou 
dobrou tepelnou izolaci, a to v kombinaci 
s nevyhovujícími okny způsobuje velké 
tepelné ztráty. Co tedy zateplení budov 
přinese? Především sníží únik tepla přes 
zdivo, dále se posunem rosného bodu sníží 
pravděpodobnost jeho promrzání. Zateple-
ním se rovněž eliminují tepelné mosty ve 
stavební konstrukci. Díky zateplení budovy 
se uživatelům sníží během zimních měsíců 
finanční náklady za vytápění a v horkých 
letních měsících se teplo naopak nedosta-
ne do domu.

rekuperace
Po zateplení budov a výměně oken dochá-
zí často k tomu, že budovy začínají ples-
nivět. Proč tomu tak je? Stará okna a ne-
těsnosti starého zdiva jsou nejen místem, 
kterým velmi efektivně uniká z budov teplo, 
ale také místem, kterým dochází k úniku 
vzdušné vlhkosti. Po výměně oken a za-
teplení budovy je tato možnost úniku pryč 
a vlhkost tak zůstává v budově, a to se pro-
jeví plesnivěním na různých místech. Po-
může odpovědné větrání; velmi často se 
ale na otevřené okno zapomene, a místo 
budovy se otevřeným oknem vytápí okolní 
ulice…
Inteligentním způsobem přirozeného vět-
rání je proto rekuperace. Čerstvý vzduch 
z venku prochází přes rekuperační výmě-
ník (je součástí vzduchotechniky), z druhé 
strany do něj vstupuje teplý vlhký vydý-
chaný vzduch z budovy. Čerstvý vzduch 
s vydýchaným samozřejmě nepřijdou do 
kontaktu, jsou ale systémem paralelních 
trubiček vedeny vedle sebe tak, aby od-
cházející teplý vzduch z budovy ohřál při-
cházející vzduch studený. Rekuperační 

jednotky umí takto předat teplo až s 90% 
účinností. Zároveň se tedy větrá a snižují 
se náklady na teplo.

Financování energetických úspor
Je zřejmé, že všechny výše uvedené způ-
soby šetření energií jsou poměrně náklad-
né investice. Je zásadně nutné nejdříve 
provést u konkrétních budov energetický 
audit, který zhodnotí, zda budoucí inves-
tice nejsou samoúčelné a reálně finančně 
návratné. Samozřejmostí je, že předpoklá-
dáme i využití dotací stávajících (např. ak-
tuální výzva 12/2021 OPŽP – Energetické 
úspory veřejných budov) nebo budoucích.
Město Blovice si je vědomé nutnosti dob-
rého hospodaření s energiemi, nejen z po-
hledu finančních úspor, ale také v rámci 
odpovědného přístupu k životnímu prostře-
dí. Budeme i nadále zpracovávat projekty, 
které povedou ke zlepšení energetického 
stavu našich budov. 

Pavel Vlach, 
člen Rady města Blovice

Obr. 1: Schéma centrální rekuperace 
(zdroj: www.ventilatory.cz)
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Vážení čtenáři,
po vánoční přestávce se vracím s dalším dí-
lem Symbolů ochrany přírody. Ptačím symbo-
lem ochrany, který jsem si vybral pro toto čís-
lo, je bekasina otavní (Gallinago gallinago). 
Bekasina otavní je silně ohroženým druhem 
bahňáka, kterého lze v blízkosti Blovic nej-
snadněji spatřit opět v Brdech. 
V loňském roce jsem se svými syny strávil 
několik večerů pod Velkým Padrťským ryb-
níkem, kde se bekasina často vyskytuje, 
ve snaze získat alespoň jednu použitelnou 
fotografii. Přestože se nám slušně bekasinu 
vyfotit nepovedlo, blízká setkání s mnoha 
jedinci tohoto zajímavého druhu, vábenými 
na jejich typické volání v období toku, jsou 
přesto nezapomenutelná. Fotografie k dneš-
nímu dílu proto poskytl Václav Bystřický, můj 
bývalý student z gymnázia Blovice, který se 
fotografování živočichů ve volné přírodě vě-
nuje profesionálně. 

bekasina otavní
Bekasina otavní má vzhled typického 
bahňáka – jedná se o podsaditého ptáka 
s dlouhýma nohama a dlouhým zobákem. 
Dlouhé končetiny využívá při chůzi ve 
vodě, v rašeliništích nebo v mokřadech, 
dlouhý zobák zase při hledání převážně 
živočišné potravy (červi, hmyz, slimáci, pa-
vouci a žížaly) v těchto podmínkách; často 
se pohybuje až po břicho ve vodě a dlouhý 
zobák má až po kořen zanořený v bahně 
nebo měkké půdě. 
V těchto podmínkách také v dubnu až čer-
venci hnízdí; hnízda si staví na zemi, často 
ukryté ve vysokých travinách, vystlané měk-
kým suchým materiálem – trávou a mechy. 
Hnízdí celkem asi 20 dnů, mláďata jsou 
nekrmivá a plně vzletná po 5 týdnech. Pak 
se vydávají na jih; táhnou většinou v srpnu 
a v září, přezimují v Británii, v jihozápad-
ní Evropě a některé až v rovníkové Africe. 
K nám se vrací potom během března. 
Bekasina je malý nenápadný pták velikosti 
kosa. Je zbarvena kropenatě, světle hnědý 

podklad je doplněn tmavě hnědými pruhy 
a skvrnami. To jí poskytuje v podmínkách, 
ve kterých žije, dokonalé maskování. Nej-
snadněji ji proto zahlédneme v letu v době 
toku; létá zavalitě (v rozpětí křídel dosahuje 
pouze do 50 cm) a hlučně; především nás 
upoutá typický mekavý zvuk, který samec 
vydává chvěním ocasních per při střemhla-
vých letech, kterými označuje své teritorium.  
 

Odhadem se u nás v ČR vyskytuje pouze 
kolem 1 000 hnízdících párů bekasiny a její 
početnost postupně klesá. Pro ty čtenáře, 
kteří by se chtěli s tímto druhem seznámit, 
ale nemají příležitost ve správnou dobou být 
pod Padrťskými rybníky, mám dobrou zprá-
vu; v loňském roce jsme několikrát zaslechli 
a také viděli bekasiny na horním rybníku nad 
panelkou (Cesta otevřená). 

Pavel Vlach

Symboly ochrany přírody

Obr. 1. Bekasiny otavní mají svůj domov i na dalekém Islandu. 
Tyto severské bekasiny u nás mohou i přezimovat. Foto. V. Bystřický, Skaftafell, 2019.

Obr. 2. Dlouhý zobák bekasiny otavní slouží k získávání potravy hluboko v půdě nebo bahně. 
Foto: V. Bystřický, 2019.
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Vážení a milí příznivci Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o., děku-
jeme Vám za přízeň, kterou jste našemu muzeu během loňského roku 
projevovali, a těšíme se na Vaši návštěvu i v roce letošním. 
Muzeum připravuje na leden a únor zpřístupnění dvou nových výstav. 
První v pořadí je výstava „naše paní božena němcová ii“, která 
představuje další část z bohaté literární tvorby přední české spiso-
vatelky. Tentokrát se autoři Drahomíra Synáčová a Michal Červenka 
soustřeďují na spolupráci Boženy Němcové s hrabětem Hanušem 
Krakovským z Kolovrat, někdejším majitelem zámku Hradiště. Hrabě 
Hanuš sponzoroval jednu z autorčiných studijní cest na Slovensko. Vli-
vy slovenského folkloru pak Němcová využila ve své románové tvorbě. 
Během svého života pro své čtenáře převyprávěla řadu pohádek, ně-
které z nich pocházejí i ze slovenského prostředí. Mezi vystavenými 
exponáty naleznete bohatě ilustrovaná vydání řady děl. Výstava bude 
zpřístupněna od 20. 1. 2022.
Pro školní skupiny nabízíme animační program „Kouzelný kufřík Bo-
ženy Němcové“. Pomocí „kouzelného kufříku“ se děti seznámí s jed-
notlivými životními etapami Boženy Němcové i s jejím spojením se 
zámkem Hradiště u Blovic.
Druhou je výstava „z krejčovských dílen a salónů“, která pootevře 
svět dovednosti, zručnosti i fantazie od nepaměti spojený s krejčov-
ským řemeslem. Připomíná mj. historii Společenstva krejčích v Blovi-
cích a činnost cechů a profesních společenstev regionu jižní Plzeňsko. 
Zároveň návštěvníky ve zkratce provádí dobovými módními styly. Bo-
hatou koláž z dobových oděvů, oděvních doplňků, fotografií, módních 
listů, odborných časopisů, dokumentů i korespondence, šicích strojů 
nejrůznějších značek a mnoha dalších předmětů, které představují ne-
zpochybnitelné půvaby minulých časů, si bude moci veřejnost prohléd-
nout v zámeckém výstavním sále v 1. patře od 10. 2. 2022.
V přízemí zámku Hradiště stále probíhá výstava „zbožnost, spása 
a život věčný. sv. jan nepomucký a barokní doba“. Tato výstava 
byla realizována u příležitosti 300. výročí blahořečení sv. Jana Nepo-
muckého a je přizpůsobena osobám s omezenou schopností pohybu 

a orientace. Výstava byla realizována s finanční podporou Ministerstva 
kultury ČR a trvá až do 26. 3. 2022.
V měsíci únoru proběhne přednáška „sv. jan nepomucký: barok-
ní legenda“. Autor přednášky Michal Červenka provede posluchače 
svatojánskou barokní legendou, která vypráví o narození, životní pouti 
a mučednické smrti sv. Jana Nepomuckého. Legenda také popisuje 
řadu zázraků, jenž jsou tomuto světci přisuzovány.
I přes současná protiepidemická opatření máme otevřeno v běžné ote-
vírací době, tj. od úterý do soboty, od 9.00 do 15.00.
Více informací naleznete na našich webových stránkách, FB a IG. Bě-
hem všech akcí a aktivit v prostorách Muzea jižního Plzeňska v Blovi-
cích, p. o., je nutné dodržovat platná protiepidemická opatření. Jejich 
současnou podobu naleznete na našich webových stránkách www.
muzeum-blovice.cz v sekci „Aktuality“.

kalendárium akcí:

výstavy

zbožnost, spása a život věčný. 
sv. jan nepomucký a barokní doba – výstava
21. 10. 2021 – 26. 3. 2022

naše paní božena němcová ii – výstava
20. 1. – 30. 4. 2022

z krejčovských dílen a salónů – výstava
10. 2. – 15. 5. 2022

akce

sv. jan nepomucký: barokní legenda –
(přednáška mgr. michala červenky, 
muzeum jižního Plzeňska v blovicích, p. o.)
15. 2. 2022 od 17 hodin

?

kvíz

???
?

V jaké obci stávala kaple, ze které pochází jedna z velkých soch 
sv. Jana Nepomuckého? Socha dnes patří do sbírky našeho muzea.

a) Kotousov
b) Štítov 
c) Střížovice

Odpověď naleznete na výstavě „Zbožnost, spása a život věčný. 
Sv. Jan Nepomucký a barokní doba“.

Správná odpověď z minulého čísla: 
b) 23. prosince

Muzeum jižního Plzeňska v Blovicích
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blovické osobnosti – 
učitel jan vendl (1881–1970)
Pedagogové patří už z povahy své profese k lokálním elitám. Historie 
jejich jména však ráda zapomíná. Přestože se může zdát tato činnost 
jako pouhý výkon profese, za který jim byla vyplacena mzda, ovlivňo-
vali a ovlivňují svou výukou i morálním příkladem budoucí generace. 
Jedním z nich se stal i učitel a zastupující ředitel blovické obecné 
školy Jan Vendl. Jeho život zachytily dokumenty, uložené ve sbírce 
Muzea jižního Plzeňska v Blovicích.

Jan Vendl se narodil 10. února 1881 v Blanici, dnešní místní části 
jihočeského města Mladá Vožice v okrese Tábor. Jeho otec, rolník 
Jan Vendl, hospodařil na usedlosti číslo popisné jedna. Matka Anto-
nie Bártová pocházela z nedalekého Ústějova. Nízké domovní číslo 
poukazuje na význam gruntu, na kterém Jan Vendl vyrůstal. 
Už na obecné škole se pravděpodobně ukázal být bystrým žákem. 
Proto pokračoval mezi lety 1893 až 1896 ve studiu na měšťanské 
škole v Mladé Vožici. Aby se mohl stát pedagogem, nastoupil v roce 
1896 na učitelský ústav v Soběslavi. Po čtyřech letech zde v červnu 
1900 úspěšně složil zkoušku dospělosti a získal osvědčení pro výu-
ku na obecných školách.
Už v září 1900 nastoupil jako prozatímní učitel na obecnou dvoutřídní 
školu v Nové Vsi v tehdejším okrese Stříbro. Vydržel zde rok a tři 
měsíce. Dalším jeho působištěm se pak stala obecná pětitřídní škola 
ve Vejprnicích nedaleko Plzně. Ani zde nezískal definitivu a téměř 
po dvou letech odchází do Tlučné v dnešním okrese Plzeň-sever. 
Po pouhých pěti měsících zamíří dále do Prahy, kde také vyučuje na 
obecné škole už jako definitivní učitel 2. třídy. V roce 1906 zde ukon-
čí školní rok a stěhuje se do Blovic. Na místní obecné škole vydrží až 
do svého odchodu na odpočinek 1. dubna 1939. 
Vzhledem ke své aprobaci učitele obecné školy, odpovídající dneš-
nímu prvnímu stupni základní školy, nelze kvalifikaci Jana Vendla 
přesně vymezit. Vždy vyučoval v nižších ročnících prvního stupně 
vzdělávání. Pravděpodobně se věnoval i výuce jazyků a hudby. 
V roce 1908 totiž úspěšně složil v Plzni zkoušku z němčiny pro obec-
né školy.
O dva roky později se oženil s Marií Úblovou (1892–1968), dcerou 
majitele hospodářství v Blovicích Václava Úbla. O potomcích páru 
se dochované osobní dokumenty Jana Vendla ze sbírky Muzea jižní-
ho Plzeňska nezmiňují. Do jejich života zasáhla první světová válka. 
Vendl narukoval v roce 1914 k Zeměbraneckému pluku číslo 7 v Plz-
ni, odkud se společně s dalšími kolegy z učitelského sboru zřejmě 
podíval na frontu. Další hůře datovatelný záznam ze školního roku 
1915/1916 v kronice měšťanské školy však mluví o jeho kancelářské 
službě ve šluknovském výběžku. V roce 1917 se však vrací do Blovic 
a znovu se zapojuje do výuky na blovické obecné škole. 
Jistý kariérní posun zaznamenal Jan Vendl až v pozdní fázi své-
ho profesního života, kdy se po rozdělení správy blovické obecné 
a měšťanských škol stal 1. února 1937 prozatímním ředitelem obec-
né školy. Tuto funkci vykonával pouhý rok. Odstoupil pravděpodobně 
ze zdravotních důvodů, protože záznam v kronice blovické obecné 
školy upozorňuje na jeho zdravotní dovolenou. Vystřídal ho učitel 
a spisovatel Václav Valenta-Alfa. Jan Vendl pak pokračoval v peda-
gogické dráze.

Získání ředitelské funkce neodůvodňovala pouze Vendlova služební 
léta, ale i chvályhodný entuziasmus ve prospěch veřejného blaha. 
Jako volený zástupce učitelstva často zasedal v místní školní radě. 
V roce 1910 při prvním dětském dnu například secvičil se členy 
učitelského sboru pěvecké číslo. Jeho jméno se pravidelně objevu-
je v seznamu účastníků kulturních akcí, ať už se jedná o divadelní 
představení nebo pěvecké číslo. Svou kvalifikaci si zároveň zvyšoval 
absolvováním odborných kurzů, ať už to byl tělocvičný kurz na za-
čátku dubna 1912, pořádaný Jednotou učitelskou okresu blovického, 
nebo včelařský kurs Včelařského spolku pro Blovice a okolí v květnu 
a červnu téhož roku. 
Vedle výuky se Jan Vendl angažoval v blovických spolcích a zaslou-
žil se tak o sociální rozvoj města. Patřil mezi zakládající členy Muzej-
ního odboru Okrašlovacího spolku vedle ředitele Františka Raušara 
nebo jeho sestry Filumeny a učitele a legionáře Václava Valenty-Alfy. 
Přispěl tak svou trochou k založení tehdejšího městského muzea, 
dnešního Muzea jižního Plzeňska v Blovicích. 
O jeho národoveckém zanícení zase hovoří citace z periodika „Naše 
snahy, orgánu Národních socialistů na českém západě“ z roku 1909, 
kterou pronesl na valné hromadě Literárního spolku v Blovicích: 
„Svatým heslem nám všem k činnosti naší buďtež známá slova bás-
ně Čelakovského: „Pracuj každý na národa roli dědičné, cesty mo-
hou býti rozličné, jenom vůli mějme všichni rovnou.“ 

Aktivní léta Jana Vendla symbolicky končí v atmosféře zániku sa-
mostatného Československa. V dubnu 1939 odchází na odpočinek 
po třiceti osmi letech a šesti měsících učitelské kariéry. V této době 
se psala již nová kapitola dějin, Protektorát Čechy a Morava. Ani 
Blovicím se bohužel nevyhnuly represe nového režimu. 10. červ-

Obr. č. 1: Pohlednice učitelského sboru blovické školy kolem roku 1918. Jan Vendl 
stojí druhý zleva v druhé řadě. (Sbírka Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o.)

Obr. č. 2: Pohlednice ze zájezdu dětí z Plzeňska a Blovicka do Lán 12. května 1928. 
Prezident Tomáš Garrigue Masaryk se nachází uprostřed snímku před vchodem do 
zámku s rukama za zády. Hovoří s Janem Vendlem, stojícím před mužem s obrazem 
(Sbírka Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o.)

Obr. č. 3: Kvalifikační posudek Jana Vendla z 31. října 1929 od Okresního školního 
výboru v Plzni, vypracovaný na návrh okresního školního inspektora. (Sbírka Muzea 
jižního Plzeňska v Blovicích, p. o.)
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dějiny blovického Pohostinství

Hostinec „U Anglána“, 2017. Foto: Soukromý archiv.

na 1942 figurovalo jméno Jana Vendla na 
seznamu zatčených gestapem za údajnou 
odbojovou činnost. Celý zátah probíhal na 
anonymní udání a řada ze zadržených od-
bojovou činnost ani nevykonávala, čehož 
si byly vědomy i německé bezpečnostní 
složky. Po několika měsících se Vendl vrátil 
domů. V době vazby mu byla penze sníže-
na na polovinu. Zemská školní rada mu po 
válce svým rozhodnutím z listopadu 1946 
zadrženou částku vyplatila. Udavač, jehož 
identitu gestapo odhalilo, putoval do kon-
centračního tábora. 
O životě stárnoucího pedagoga po roce 
1945 se již mnoho zpráv nedochovalo. 

Marie Vendlová zemřela v druhé polovině 
šedesátých let minulého století. O dva roky 
později, 24. března 1970 skončila i pozem-
ská pouť Jana Vendla. Občané Blovic na 
něj mohou zavzpomínat na místním hřbi-
tově, kde se nachází hrob s urnami obou 
manželů. 

Mgr. Jaroslava Smetanová, 
Oddělení historie a společenských věd

Prameny a literatura:
Sbírka MJP v Blovicích, p. o., Osobní doklady 
Jana Vendla, š. 17, inv. č. 7527–7543.  
SOkA Plzeň-jih, Fond ZŠ Blovice, Kronika obecné 

školy Blovice 1870–1916, inv. č. 185. Dostupné na 
https://www.portafontium.eu/iipimage/30560005/
soap-pj_00012_skola-blovice-1870-1916_0010.
SOkA Plzeň-jih, Fond OSŠ Blovice, Kronika 
měšťanské a střední školy Blovice 1916–1953, 
inv. č. 19. Dostupné na https://www.portafontium.
eu/iipimage/30560008/soap-pj_00014_skola-blo-
vice-1916-1953_0010.
SOA Plzeň, Fond Sbírka matrik západních Čech, 
Matrika oddaných Blovice 1903–1930, f. 76. 
Dostupné na https://www.portafontium.eu/iipi-
mage/30060361/blovice-40_0790-o?x=-33&y=-
-62&w=957&h=563.
Naše snahy. Orgán Národně-sociální strany čes-
koslovanské na českém západě. Č. 8, r. 12, s. 6. 

hostinec „na vinglu“ či „u anglána“
Hostinec provozoval od počátku 70. let 20. století podnik Restaurace 
a jídelny Přeštice. Stavba začala v červnu 1972 a dokončena měla 
být v červenci roku 1973. Část objektu byla využívána jako prodejna 
potravin. V hostinci se po určitou dobu scházel spolek „Sedmilhářů“, 
který vznikl v roce 1980 a věnoval se hlavně společenským a kultur-
ním aktivitám. Při pravidelných pátečních návštěvách vytvářeli dob-
rou atmosféru v celém podniku. Členové spolku se také angažovali 
při opravách veřejných budov a při realizaci řady městských staveb. 
Předsedou spolku byl Jaroslav Kašpar, jeho zástupcem pak Jaromír 
Milfort, mezi členy patřili Jiří Honz, Václav Kašpar, Stanislav Sedlma-
jer, Stanislav Soukup, Rudolf Mencl a později i Josef Hodek.
V roce 1992 koupili objekt manželé Škardovi a rozšířili hostinec do 
původní místnosti potravin. Od roku 2009 byl objekt v Setecké ulici 
pronajat a využíván jako bar. V roce 2017 ustoupil stavbě parkoviště 
u supermarketu.

Rudolf Mencl a Mgr. Michal Červenka
zdroje:
Státní okresní archiv Plzeň-jih se sídlem v Blovicích, ARCHIV MĚSTA BLOVICE.
Státní okresní archiv Plzeň-jih se sídlem v Blovicích, KRONIKA MĚSTA BLO-
VICE, 1968-1989.
Soukromý archiv autora.

Poznámka:
V předchozím čísle Blovických novin (č. 11/2021) ve článku k dějinám blovického 
pohostinství došlo při sazbě k prohození popisek u fotografií.

Současná podoba místa. Foto: MJP v Blovicích, p. o.



18

Z krejčovských dílen a salónů

10. 2. - 15. 5. 2022

Otevírací doba
leden – duben út - so 9 – 15
květen – září út - ne 10 - 17

Muzeum jižního Plzeňska v Blovicích, p. o.
Vás srdečně zve na výstavu

Státní
Okresní archiv
Plzeň-jih

371 522 208

muzeumblovice

muzeum@muzeum-blovice.cz

Muzeum jižního Plzeňska v Blovicích, p. o.
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Vážení čtenáři,

v úvodu tohoto článku mi dovolte, abych 
Vám popřál mnoho štěstí, zdraví a pohody 
v novém roce 2022 a zároveň poděkoval za 
přízeň v roce 2021! Doufám, že nadcházející 
kulturní sezóna bude vydařená alespoň tak, 
jako ta loňská.
V prvním letošním týdnu jste ještě mohli 
navštívit výstavu betlémů, která probíhala 
v Městské knihovně od 19. listopadu 2021 
a k vidění zde bylo přes padesát exponátů. 
Všem, kteří si našli čas a přišli se podívat, 
děkujeme!

co se chystá?  
Začátkem února (v pátek 11. 2. 2022 od 
18.00 hodin) k nám přijede Český rozhlas 
Plzeň s pořadem „Otázky Tondy Procházky“ 
a dvěma speciálními hosty. Prvním z nich 
je český komik, herec, textař, spisovatel 
a český představitel stand-up comedy lu-
káš Pavlásek. Druhou osobností je česká 
zpěvačka a muzikálová a operetní herečka 
Pavla břínková. Akce se bude konat dle 
platných vládních opatření a již v tomto oka-
mžiku běží náš vlastní předprodej vstupenek 
v kanceláři Městského kulturního střediska 
v Lidovém domě za cenu 80 Kč.
První část letošního roku je zatím nejasná 
a pro další akce čekáme na případné roz-
volnění opatření. V plánu máme například 
náhradní ples za obě podzimní závěrečné, 
které se měly konat v rámci tanečního kurzu 
2021, dále populární Disco ples nebo dětmi 
oblíbený Michal Nesvadba. 
O prázdninách v červenci a srpnu náš čeká 
již čtvrtý ročník „Léta za Liďákem“ a chybět 
nebude tradiční letní kino a open air koncerty.
V září chceme odstartovat další podzimní ta-
neční sezónu s oblíbenými tanečními mistry. 
Termín příjmu přihlášek včas zveřejníme.

Nadále sledujte naše informační kanály 
a vývěsní plochy, na kterých budeme vždy 
uveřejňovat aktuální informace – web www.
lidovydumblovice.cz, FB a INSTAGRAM@
ldblovice.

Těším se na společné kulturní zážitky!

Za Lidový dům Bc. Václav Podroužek
ředitel MKS Lidový dům Blovice

doPlňující inFormace 
ke zrušeným Představením

Vzhledem k četnosti dotazů na vrácení 
vstupného za zrušená představení ještě 
dovysvětlím celou situaci. Jediným po-
řadatelem všech dotčených akcí (Kak-
tusový květ, Manuál zralé ženy Haliny 
Pawlowské, Velké lásky v malém hotelu 
a Žena za pultem 2) je agentura Drama 
Production, která zároveň realizovala 
předprodej vstupenek prostřednictvím 
vlastního portálu ticket365.cz. Smluvní 

vztah tedy vznikl mezi agenturou, která je 
uvedená i na zakoupených vstupenkách 
a kupujícím. Městské kulturní středisko 
Lidový dům Blovice je zde pouze pro-
najímatelem prostor. Koncem loňského 
roku jsme se dozvěděli, že se pořádající 
agentura dostala do ekonomických pro-
blémů, všechny akce ruší a situaci řeší 
s advokátní kanceláří. V současné době 
už pořadatel nekomunikuje s nikým. Vše 
jsme prověřovali i u dalších institucí, které 
jsou ve stejné situaci a všechny informace 
i jednání jsou stejné. 
Vzniklá situace nás velice mrzí a stále se 
snažíme zjistit další informace a situaci 
řešit, nyní však neúspěšně. 

Za Lidový dům
Bc. Václav Podroužek

ředitel MKS Lidovým dům Blovice

kulturní Přehled

11. 2. 2022 – otázky tondy Procházky

bližší informace o dalších 
plánovaných akcích naleznete na:
 webu – www.lidovydumblovice.cz 
 Facebooku –  
www.facebook.com/ldblovice 
 instagramu –  
www.instagram.com/ldblovice 
 telefon – 371 522 236
 email – info@ldblovice.cz 

Informace z Lidového domu
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Informace z knihovny
Zdravíme vás z městské knihovny poprvé 
v roce 2022, doufáme, že jste prožili vá-
noční svátky se svými blízkými, načerpali 
sílu a správnou nohou vykročili do nové-
ho roku. My vám přejeme, aby tento rok 
byl klidný a spokojený. Na začátku roku 
se hodnotí a porovnává, jak moc byl mi-
nulý rok úspěšný a zda vyplnil očekávání. 
Nám se i přes různá omezení dařilo stále 
zajišťovat výpůjční služby a v druhé po-
lovině roku uspořádat i některé akce jak 
pro školy, tak veřejnost. Po celý rok jsme 
nakupovali nové knihy, do fondu jich při-
bylo 1 559. Při jejich nákupu vycházíme 
z požadavků našich čtenářů. Máme jich 
více než 500 a snažíme se pořizovat tako-
vé knihy, které vyhovují převážné většině. 
Opět nabízíme malou ochutnávku z nich. 
Celý seznam nově nakoupených knih na-
jdete na našich webových stránkách v on-
-line katalogu. I letos se budeme snažit 
nakupovat zajímavé tituly a uskutečnit be-
sedy pro děti i dospělé.

Vaše knihovnice

PřiPravované akce v městské 
knihovně:
vzdělávání seniorů v oblasti digitálních 
dovedností
Městská knihovna ve spolupráci se spol-
kem Moudrá Sovička a s nadací Vodafone 
Česká republika nabízí možnost vzdělá-
vání v oblasti digitálních dovedností, Digi-
tální odysea. Projekt Digitální odysey má 
za cíl formou seminářů, kurzů, individuální 
pomoci seniory naučit správně a bezpeč-
ně ovládat chytré telefony, tablety, počíta-
če a notebooky. Účastníci akcí mohou být 
jak úplní začátečníci, tak i pokročilí. Zú-
častnit se mohou senioři od 65 let. Vzdě-
lávání nabízíme ve dvou formách a to jako:
seminář Jak na chytrý telefon, tablet 
a notebook – bude trvat 3–4 hodiny a ur-
čen je pro 12–15 účastníků
individuální poradenství – bude trvat 
hodinu a je určen pro jednoho účastníka
Obě formy vzdělávání jsou zdarma. 
Akce by probíhala na jaře roku 2022.
Zájemci o tyto akce se mohou hlásit 
v městské knihovně buď osobně, telefo-
nicky na čísle 371522158 nebo e-mailem: 
info@knihovnblovice.cz.

cestovatelská beseda
V úterý 22. 2. od 17 hodin přivítáme 
v knihovně již známého handicapovaného 
cestovatele jakuba greschla, který nám 
bude vyprávět o své cestě po Thajsku. Be-
seda se bude konat v souladu s platnými 
vládními opatřeními. Vstupné 50 Kč.

ochutnávka z novinek:

Knihy, které ocení hlavně ženy:
jonešová, veronika – minutky
Pokračování úspěšné knihy Hodinky. 
Ač má lidstvo ambice stát se nesmrtelným, 
smrt si stále drží první příčku jediné jistoty 

v životě. I když si myslíme, že stále máme 
čas, přijdou okamžiky, kdy si uvědomíme, 
že kontrolu nad životem nemáme. Ten se 
prostě děje. Ve věčném boji o každý ná-
dech, o každý výdech je umění sbírat mo-
menty, pro které stojí za to žít. Vnímat svět 
celou svou duší a s otevřenou myslí. Vložit 
do každé minuty bytí svou vášeň, své srd-
ce. To je klíč k pravému poznání. Objeví 
tento klíč na znovunalezené cestě Patricie 
a Samuel? Přijmou vzájemnou přítomnost 
po třiceti letech odloučení, jako by nebylo?

grünigová, michaela – rodinný hotel
Další nová rodinná sága, tentokrát o hote-
liérské rodině v Heiligendammu.
Rodina berlínského hoteliéra Kuhlmanna 
má veliké plány: vytvořit konkurenci slav-
nému Grand Hotelu. Bohužel vyšší spo-
lečnost nadále raději navštěvuje podnik 
konkurenta.  
V těchto těžkých časech projevuje zvláš-
tě hoteliérova dcera Elisabeth obchodní 
nadání, na rozdíl od syna Paula, jehož 
hlavní vášní je hudba. Když se situace 
nebezpečně vyhrotí, cítí Elisabetin otec 
nutnost požádat o pomoc zbohatlíka Ju-
lia Falkenhayna. Jeho velice nekonvenční 
názory ovšem zpočátku velice popuzují 
ctižádostivou Elisabeth… 

kopecká, martina viktorie – deník fa-
rářky
Boží cesty jsou nevyzpytatelné a nekon-
venční farářka Martina Viktorie Kopecká 
o tom ví své. Valnou většinu jejího života 
se nezdálo, že bude aspirovat na službu 
v církvi – a přesto je dnes výraznou po-
stavou Církve československé husitské. 
Jak vypadá život moderní farářky? To se 
dozvíte v jejích zápiscích, které se odvíjejí 
v rytmu církevního roku a nabízejí neopa-
kovatelný vhled do zážitků ženy-kněze: 
od bohoslužeb až po setkání s papežem 
Františkem.

Detektivní romány:
wrobelová, stephanie – uzdravení 
rose gold wattsové
Rose Gold osmnáct let věřila, že je ne-
mocná. Jenže to její matka jen uměla dob-
ře lhát. 
Zvracení, padání vlasů, výživové sondy, 
operace, invalidní vozík… To všechno 
začalo, když byla Rose Gold ještě malé 
dítě. Sousedé považovali její matku Patty 
za světici a snažili se jí ze všech sil po-
máhat. Jenže pak Rose Gold přišla na to, 
že vůbec nemocná není. Matka jí dávala 
do jídla jed a lhala lékařům i všem okolo 
— především své dceři. Po pěti letech ve 
vězení, kam ji dostalo dceřino svědectví, 
je Patty propuštěna na svobodu. A k úža-
su všech se stěhuje zpátky k Rose Gold 
a jejímu novorozenému synovi. Zdá se, že 
všechny křivdy jsou zapomenuty a matka 
s dcerou si k sobě opět hledají cestu. Jen-
že dokázala se Patty ve vězení opravdu 

změnit? A je Rose Gold vážně připravená 
nechat minulost minulostí a dát své matce 
druhou šanci?

indridason, arnaldur – ohyb ledovce
V hlubinách ledovce Langjökull byla obje-
vena mrtvola muže, který byl celá dese-
tiletí nezvěstný. Z vraždy byl kdysi pode-
zřelý kolega tohoto muže, nenašly se však 
žádné důkazy. Komisař Konráð byl však 
již tehdy přesvědčen o tom, že muž byl za-
vražděn. Nyní je Konráð již v důchodu, ale 
objev pohřešovaného muže v něm vyvolá 
touhu starý případ znovu otevřít.
I když je jasné, že bude muset nést ná-
sledky svého rozhodnutí...

loveringová, carola – třetí polovička
Když ji její přítel Burke požádá o ruku, 
Skye Starlingová se vznáší na obláčku 
štěstí. Je chytrá, krásná a pochází ze 
zámožné rodiny, a tak to na první pohled 
vypadá, že jí leží celý svět u nohou. Ve 
skutečnosti však bojuje s obsedantně 
kompulzivní poruchou, která jí zabraňuje 
navazovat milostné vztahy. Ale Burke – 
pohledný, starší a emocionálně vyzrálý 
muž – tvrdí, že ji chce… navždy! Akorát 
že Burke není tím, za koho se vydává. Je 
šťastně ženatý a Skye jen využívá pro své 
vlastní záměry. Aniž by postřehla, že se 
řítí do záhuby, začne Skye plánovat svat-
bu a Burke zatím svůj plán vypracovává 
k naprosté dokonalosti. Jenže dokonalý 
plán prostě neexistuje a neexistuje ani 
jedna pravda.

Naučná literatura:
černý david – skrytá tajemství Prahy
Autor knihy David Černý nás provede po 
zákoutích staré Prahy. Odhalí zapomenu-
tá tajemství, naučí nás hledat mezi řádky, 
vepsanými v paměti Prahy. Uvidíme tram-
vaje na Staroměstském náměstí či Kar-
lově mostě, dozvíme se, k čemu sloužily 
nákolníky, prohlédneme si erotické kresby 
ze 17. století na schodišti pro služebnictvo 
ve Valdštejnském paláci. Pojďte si s námi 
číst o znameních, z nichž se skládá histo-
rie Prahy.

klingrová zuzana – jóga pro hubnutí 
a očistu
Jak ve spleti nefunkčních diet a očist na-
jít cestu, která skutečně vede ke štíhlému 
a zdravému tělu? Zkušená lektorka jógy 
a jógové terapie Zuzana Klingrová připra-
vila srozumitelný návod pro každého, kdo 
chce definitivně zhubnout a získat těles-
nou i duševní rovnováhu. Očistěte svůj 
organismus a dostaňte se na ideální váhu 
podle jógy a ájurvédy – od vhodné stravy 
přes jógové pozice, dechová cvičení i me-
ditaci až po ájurvédské recepty na vaření 
pro každý den.

Pracovnice knihovny
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gymnázium blovice

Zprávy ze školství

aktuality z gb
Post bellum
V letošním roce opět spolupracujeme se společností Post Bellum při 
natáčení vzpomínek našich pamětníků. Tentokrát se projektu účast-
ní žákyně prvního ročníku čtyřletého gymnázia (Nela Čermáková, 
Eliška Jakoubková a Štěpánka Milfortová). Součástí projektu byla 
i návštěva Českého rozhlasu v Plzni, kde jsme natáčeli spolu s pra-
covníky rozhlasu zvukovou stopu pro reportáž. Pracovníci rozhlasu 
nás provedli po studiích a potom nám pomohli s natáčením. Potěšilo 
je, že naše žákyně byly na natáčení vzorně připravené.

lentilková soutěž čtenářského kroužku gb, 13. 12. 2021
Poslední setkání čtenářského kroužku v tomto kalendářním roce bylo 
trochu jiné, než bývá zvykem. Neslo se totiž ve znamení Lentilkové sou-
těže, která bývala na gymnáziu tradiční součástí předvánočních dnů.
Čtyři týmy soutěžily ve znalostech o Vánocích, vánočních zvycích, 
vánočních pohádkách, koledách… a za správné odpovědi místo 
bodů získávali členové družstev lentilky. Otázky byly někdy vtipné, 
někdy snadné, někdy náročnější, nicméně bavili se všichni – soutě-
žící i obě organizátorky soutěže, Milena Durasová a Dana Fialová.
Již teď je nám jasné, že Lentilková soutěž se stane opět pravidelnou 
součástí adventních dnů.

štědrý večer v předstihu 
Štědrý večer nastal ve sborovně blovického gymnázia již v pondělí 
20. 12. 2021. Vánoční pásmo sestavené z koled a lidových říkadel si 
totiž pro pedagogický sbor připravili členové dramatického souboru 
pod vedením principála pana Jiřího Hlobila. Podařilo se jim navodit 
pravou vánoční atmosféru a jejich vystoupení bylo opravdovým vá-
nočním pohlazením. Děkujeme!

dárky pro dětský domov nepomuk
Stalo se již tradicí, že třídy nižšího gymnázia připravují vánoční dárky 
pro děti z blovické rodinné skupiny Dětského domova Nepomuk. 
Ani letos tomu nebylo jinak a dne 21. 12. 2021 zástupci tříd předali 
vánoční balíčky Diance, Jarouškovi, Martinovi, Marušce, Oldovi, Lu-
kášovi a Stefanii.
Doufáme, že z dárků měli alespoň trochu radost, a děkujeme všem, 
kdo se o ni zasloužili. 

vánoce pro pejsky z útulku borovno
Třída tercie Gymnázia Blovice se v předvánočních dnech zapojila 
do dobročinné akce, která má pomoci finančně či hmotnými dary 
pejskům z útulku Borovno.
Terciáni vybrali mezi studenty a učiteli gymnázia přes 8 700 korun. 
Peníze a ostatní dárky byly předány v pátek 17. 12. 2021 v útulku.
Poděkování patří jak organizátorům akce (DDM Blovice), tak těm, 
kteří jakkoli přispěli.
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naše Prima svatba
Milí čtenáři,
v úterý 21. 12. se konala svatba primy blovického gymnázia. Na pří-
pravách jsme se podíleli všichni a snažili jsme se, aby se tato akce 
vyvedla co nejlépe. Pak nadešel den svatby. Někteří dojíždějící přijeli 
dokonce dřívějším autobusem, aby pomohli s posledními přípravami. 
Všichni jsme byli velmi natěšeni, jen ženich Vašek Šimánek byl velmi 
nervózní. Nevěsta Ema Nádraská byla sice také nervózní, ale oproti 
ženichovi to nic nebylo.
Samozřejmě jsme dodržovali i svatební tradice, ženich nevěstu nesměl 
vidět před obřadem, proto nevěsta našla zázemí v šatně u tělocvičny, 
kde si oblékla své svatební šaty. Vypadala jako princezna z pohádky. 
Mezitím se všichni scházeli a ladili poslední detaily. 
Obřad začal v devět hodin a jak se sluší a patří, nejdříve šel ženich 
s maminkou, za nimi rodiče, svědci, pak družba s družičkami a nako-
nec přicházela nevěsta s tatínkem. K tomu všemu nám naše exkluzivní 
zpěvačka Ivča Bystřická naživo zazpívala písničku Láska na sto let. 
Jakmile byli snoubenci před oltářem, slova se ujala matrikářka Klárka 
Šustrová. Nejprve představila paní oddávající Amálku Hejlovou a pak 
přítomné snoubence. Poté přišla na řadu řeč paní oddávající. Bylo to 
poměrně dlouhé, ale dojemné a krásné. Když paní oddávající domluvi-
la, požádala snoubence o vyslovení souhlasu s uzavřením manželství. 
Zaznělo dvakrát ano a tak je paní oddávající spojila navždy. Pár fotek 
na památku, dlouhá řada gratulantů a jde se slavit. 
Novomanželé se pustili do krájení svatebního dortu od znamenité cuk-
rářky Péti Stráské. Své role se skvěle ujali i svědci Barča Pelnářová 
a Vašek Bartásek, kteří vymysleli spoustu zábavných her. První byla 
s botami – novomanželé odpovídali na záludné otázky zvednutím boty 
své nebo toho druhého podle svého názoru. Potom se ztratila nevěsta! 
Všichni byli ulítaní, protože držet krok s ženichem, který nabral stoki-
lometrovou rychlost, je vážně těžké. Když se nevěsta našla, přišel na 
řadu první tanec novomanželů. Ten přeci nemohl chybět! DJ Martin 
Dinda pouštěl písně na přání a při Macareně nadskakovaly i skleničky. 
A aby toho nebylo málo, ztratil se i ženich! Ale i ten se naštěstí našel. 
A to bych nebyla dobrý vypravěč, kdybych vám neřekla o házení bo-
tou. Nevěsta normálně hodila kytici, to ano, ale chlapci si usmysleli, 
že také budou něco házet. Nakonec to byla ženichova bota. Prý kdo 
chytí jeho botu, vezme si dívku, která chytila kytici. Dotyčná z toho tedy 
vůbec nadšená nebyla. 
Celkově se svatba velmi vydařila a všichni jsme si ji skvěle užili.  
Až si za několik let budeme prohlížet fotky Elen Kotlanové či pouštět 

video od Ondry Švajnera a Alči Böhmové, jistě se pobavíme stejně 
jako v tento prosincový den.

Klára Šustrová, prima

Poslední vánoce jsou sice jiŽ minulostí, 
ale dovolte nám, abychom vánoční atmosFéru 
krátce PřiPomněli textem insPirovaným aPokryFem 
karla čaPka „svatá noc“.
sny o zimních svátcích
(Eliška Háčková, kvinta)
„Stejně to není fér,“ zahudral muž ve smaragdovém plášti a přisunul se 
blíž k ohni. „Ostatní si pěkně sedí doma v teple, nohy v ovčím rouně, 
největší starost jim dělá jenom to, aby nedošly svíce – a my se tady 
máme pachtit za nějakým blejskátkem tamhle na obloze! Cožpak je 
v tom nějaká spravedlnost?!“ 
Jeho snědý společník nepřítomně pokýval hlavou: „Takový už je úděl 
proroků, bratře.“ 
„Úděl, úděl, jakýpak úděl? Co to je za úděl, když mě vlastní žena v pro-
sinci vyhodí z domu, prý že ať si jdu pěkně na západ za nějakou hvěz-
dou? Že já se raději nestal zedníkem! Mohl jsem přes léto spravit hrad-
bu tuhle, přebílit stěnu tamhle a přes zimu si sedět pěkně doma. Mohli 
byste ostatně taky pracovat se mnou – byli bychom takové zednické 
trio, chodili bychom od domu k domu, pěkně všechno vyspravili… Víte 
vy, jaký by o nás byl zájem? Když si vzpomenu, jak fušerskou práci 
odvedli ti řemeslníci, kteří minulý rok stavěli náš kurník… Škoda mluvit! 
I ty, bratře Kašpare, bys to svedl lépe, natož kdybychom spojili své síly 
a pracovali společně! Ale kdepak já, já hlupák se musel stát mudrcem! 
Prý: ,Baltazare, ty jsi hlava, ty to někam dotáhneš!‘ No, a kam teď táh-
nu? Kam táhnu, bratři moji?!“ 
„Za spasitelem,“ nabídl mu logickou odpověď bratr Kašpar, posloucha-
jící s postupně se zvyšují nevěřícností. 
„Do zimy a bídy táhnu, bratře, do zimy a bídy…“ mrmlal řečník, strkaje 
do plápolajícího ohně suchou větvičkou. Naštěstí musel na chvíli pře-
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Představujeme naše absolventy
ing. Pavel čížek – český politik, v letech 2000 až 2004 a znovu 
od roku 2012 zastupitel Plzeňského kraje, radní Plzeňského 
kraje a náměstek hejtmanky pro oblast dopravy, bývalý dlou-
holetý starosta a nyní místostarosta města spálené Poříčí.

1. Nač se v letošním kalendářním nejvíce roce těšíte? Dal 
jste si na prahu nového roku nějaké předsevzetí? Ano-li, 
jaké?
„Ano-li“ je tak pěkné, že si ho musím vychutnat opětovným na-
psáním. Jsem moc rád, že se mě ptají čtenáři. Určitě mi jako 
bývalému hltači knih a dnes čtenáři v krátkých chvílích volna po-
rozumí.
Předsevzetí jsem si nedal, ale zároveň jsem si v téhle chvíli uvě-
domil, že si úkoly a předsevzetí ukládám denně. Pár desetiletí 
jsem vlastně sám sobě nadřízeným. A patřím k těm bláznům, co 
chtějí udělat třikrát více, než se dá stihnout, a tak každý den musí 
přehodnocovat a řešit priority tak, aby jednotlivé úkoly – projekty 
nějak pokračovaly.  

2. Který nejdůležitější úkol před Vámi letos stojí?
To právě nevím. Nejdůležitější bude ten projekt, který začne mít 
nějaké potíže a bude nutné věnovat mu plné nasazení. Jen pro 
příklad: Na ,,kraji“mám na starost oblast dopravy. V silnicích jsme 
investorem jednak největší stavby, co kdy nějaký kraj dělal – zá-
padního obchvatu Plzně, zároveň se staví několik staveb z dotací 
Evropské unie a desítky staveb z rozpočtu kraje i ze státních do-
tací. Souběžně se připravuje mnoho staveb pro žádosti o dotace, 
je nutné projednat je s obcemi a být ve stálé komunikaci s minis-
terstvem dopravy, aby kraje měly finance na silnice 2. a 3. třídy. 
Pochopitelně máme na tyto investice řadu výborných pracovníků, 
kteří stavby připravují, soutěží, dozorují a vyúčtovávají. Obdobné 
je to v oblasti cyklostezek, kde jsme vytvořili v našem kraji kon-
cepci nejdůležitějších páteřních cyklostezek a na ně připravuje-
me ve spolupráci s obcemi projekty a sháníme finance. Podařilo 

se přesvědčit k takové činnosti 
i ostatní kraje a teď hledáme na 
ministerstvu dopravy pravidelnou 
finanční pomoc, aby se výstavba 
takových cyklostezek rozjela ce-
lostátně. Čili chceme stavět jaké-
si cyklodálnice. 
Ve veřejné dopravě je mým cílem 
mít nejmodernější dopravu v celé 
republice. Už jsme se k tomu při-
blížili novými moderními autobu-
sy a spoustou nových vlaků na 
hlavních tratích. Je velmi těžké 
připravovat tyto projekty tak, aby 
byl kraj schopen takovou dopravu 
dlouhodobě objednávat a platit. Nyní se snažíme o to, abychom 
modernizovali od roku 2023 všechna vozidla na malých tratích – 
lokálkách – za co nejnižší cenu za odjetý kilometr. Mám radost 
i z plné integrace, kdy za rozumnou cenu můžete jet na jeden 
lístek všemi dopravními prostředky – vlakem, busem, tramvají či 
trolejbusem. 
Ve Spáleném Poříčí se věnuji modernizaci infrastruktury dvou 
vesnic, opravě jednoho kulturního domu, opravě několika pamá-
tek včetně těch malinkých, přípravě několika projektových doku-
mentací, územnímu plánu, krajinným opatřením a tomu, co „dům 
dal“, co se objeví. Pomáhám farnosti s obnovou dvou kostelů 
a s investicí do dvou domků.
Také bych letos chtěl pomoci zemědělství, krajině, tomu, aby byla 
co nejrozmanitější a druhově pestrá. Snad budu moci pozitivně 
ovlivnit nějaká celostátní opatření v této oblasti.

3. Který předmět na gymnáziu byl Váš nejoblíbenější? 
Byl jsem vždy ulítlý na přírodu a historii, takže oblíbená byla bižu-
le, dějepis a literatura. Zároveň mi ale vyhovovalo, že jsme vlast-
ně pokračovali ve škále všech předmětů základní školy.

rušit svůj projev, protože se právě v tu chvíli otočil vítr a on schoval tvář 
do pláště, aby se vyhnul spršce řeřavých uhlíků. 
„Je to mizérie,“ nechal se slyšet i do této chvíle poklimbávající Melichar, 
poslední z trojice, „ale cožpak by se někdo jiný dokázal zhostit našeho 
úkolu tak jako my? Není možná, že by Spasitel přišel na svět a nebyl 
zde nikdo, kdo by mu poskytl řádného uvítání! Právě takové jsou úkoly 
vzdělaných mužů Orientu. Pamatuj, bratře, na naše vznešené poslání 
a nechť tě to vědomí hřeje alespoň v srdci. Naše poslání ani zdaleka 
není zbytečné.“ 
„Ó, to ne,“ ohradil se Baltazar, „já netvrdím, že je zbytečné. Pouze ří-
kám, že mohlo nějakou minutu počkat. Třeba i pár let! Vždyť takhle 
z toho to dítě ani nebude mít rozum! Spasitel, nebo ne, co si myslíš, že 
bude takový kojenec dělat s hroudou zlata? A s myrhou? Kadidlo ani 
docenit nemůže!“ 
Kašpar na něho úkosem pohlédl. „Nebuď skoupý, Baltazare. Vždyť 
trocha zimy není nic, co by ti bránilo vzdát hold tak významné osobě. 
A nemůžeš vědět, kdy mu naše dary budou ku pomoci. Dost možná to 
bude dřív, než si dovedeš představit.“
Baltazar se zavrtěl. Jako lakomec znít samozřejmě nechtěl. „No dob-
rá… Ale i tak, mohlo to počkat alespoň do jara!“
„Jó, to bys ale musel mít důvod, proč čekat tak dlouho,“ pokýval hlavou 
Melichar, zjevně rozhovor poslouchající jen z poloviny. Právě zkoumal, 
kolik vína jim ještě zbylo ve velikém měchu, který dostali darem od 
jednoho z vládců, u kterých po cestě nocovali. 
Baltazar se kysele zašklebil. „Co naplat, žně byly už dávno. Období 
dešťů taky přešlo, král nic neslaví, ani žádná z jeho manželek… větši-
nu vyhraných bitev jsme si odbyli už v létě, ani na ty prohrané nemůže-
me teď vzpomínat. Zima je holt na oslavy chudák…“ 
„Chtělo by to něco vymyslet,“ zahučel Melichar, zklamaně poklepávají-
cí svými dlouhými kostnatými prsty na prázdný měch. 
Baltazar přisvědčil. „Ano, to bychom tedy měli! Něco velkého a skvělé-
ho, kvůli čemu se budou všichni scházet se svými rodinami a blízkými 
a oslavovat a nebudou mít čas na pochybná proroctví, světla na zápa-
dě a cesty bůhvíkam.“

Kašpar skepticky zdvihl obočí. „A co bys, bratře, chtěl tak najednou 
slavit? Snad pohyb naší planety po nebeské pláni?“ 
„Ó ano, to ať se slaví! Budeme jíst a pít, jen co hrdlo ráčí, tančit a smát 
se, radovat se z života až dlouho do noci! Vždyť naše Země, to je ten 
pravý boží zázrak! Nemůže se přece najít nikdo, kdo by mohl po právu 
tvrdit, že v takové dny je daleká pouť důležitější než vlastní domov!“ 
nadchnul se Melichar, naprosto nevnímaje kousavý podtón otázky 
svého společníka. 
Baltazarovi se také rozzářily oči. „To by byly, pane, oslavy! Ve jménu 
naší Země bychom slavili pivem a vínem, pečeným masem i drahým 
ovocem to, že se stále pohybuje po nebeské báni, neúnavně nás 
nesouc za naším osudem, jeden oběh Slunce za druhým, s každým 
vždy o rok starší… Pili bychom i jedli, dokud by nám talíře a žaludky 
stačily… Byly by to ty největší oslavy, jaké království za celý rok uvidí – 
oslavy roku. Nového roku!“  
Kašpar stále jen vrtěl hlavou: „Přebrali jste vína, bratři. Skoro by se teď 
zdálo, že svůj vznešený úkol neberete vážně. Ale až se zítra probudíte, 
uvidíte, že na ty své oslavy roku si ani nevzpomenete, jen na bolest 
hlavy. To se vám to pomaže do Betléma, pěkně přímou čarou…“ 
„I nekaz nám zábavu, bratře,“ ublíženě k němu vzhlédl Baltazar, „však 
my tam také jednou dojdeme… Jen nechceme cestou mít takovou 
nudu, za jakou si tak neúnavně stojíš ty. Však co by byl život, kdyby 
měl člověk všechno brát jen vážně?“
„Však co by byl život,“ dodal Melichar, zjevně opět odplouvající do své 
vlastní reality, „bez oslav, byť i těch nejhloupějších věcí. Však musíme 
umět docenit zázraky kolem nás, jakkoliv se nám někdy zdají být malé…“ 
Kašpar naposledy potřásl hlavou, přelétl pohledem své fantazírující 
společníky a zvedl se na nohy. „Já jdu raději zkontrolovat osly. Vy dva 
se mezitím dejte dohromady – buďto se uložte ke spánku, nebo ales-
poň přesuňte svůj kroužek filozofie na stránky papyru. Alespoň jeden 
z nás se chce dnes v noci vyspat.“
A tři moudří mužové z Orientu usnuli, zakrývajíce si oči plášti před 
nezvyklým světlem nové hvězdy, která jim stále neúnavně ukazovala 
směr jejich budoucí předurčené cesty – za Ježíškem do Betléma.
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4. Hodily se Vám všechny na gymnáziu vyučované předměty do 
života? Který z nich byste eventuálně „vypustil“?
V životě se vždy hodí všechno, čemu se snažíte úspěšně, či ne-
úspěšně porozumět. Nic bych nevyhodil, člověk nikdy neví, co 
ho potká.
5. Váš spolužák Ivo Fencl na Vás v rozhovoru pro listopadové číslo 
Blovických novin prozradil, že jste se spolu v době gymnaziálních 
studií pustili do natáčení filmů. O čem ty filmy byly?
Tak to Ivo přehnal. Členové gymnaziálního čtenářského krouž-
ku si určitě dnes nedovedou představit, že vrcholem mé tehdejší 
techniky byla stařičká kamera, do níž se založila cívka 8 mm fil-
mu a člověk pak mohl natočit 2–3 min němých záběrů. Kousky 
filmu se pak musely stříhat a lepit k sobě. Zkoušeli jsme tedy točit 
pár krátkých skečů. Některé nekvalitní záběry tehdejšího gymplu 
a naší třídy mám dodnes. Ale zvuk, který jsem k nim tehdy nahrál 
na kazetu do magnetofonu, někam zmizel.
Ale když jsem četl fortelně napsané odpovědi Ivo Fencla, úplně 
se mi vybavila atmosféra naší třídy konce 70. a začátku 80. let 
minulého století. Zajímalo by mě, jaká je atmosféra ve škole nyní.
Ve třídě nás byla asi třetina kluků a dvě třetiny krásných spolu-
žaček. Dost se sportovalo, mezi námi byli i vyložení sportovní 
nadšenci. Scházeli jsme se často mimo školu, nejen na akcích, 
když odjeli někomu rodiče na dovolenou, ale měli jsme třeba tříd-
ní kapelu pro vlastní zábavu a dopravními prostředky na zkoušky 
byly malé motocykly. V létě nás vždy velká třídní parta vyrazila 
s bágly, krosnami, usárnami a  stany áčky lokálkou někam k ryb-
níku. Na týden. Koupání, výlety, sport, kytara. Užít jsme si uměli 
dřinu na bramborách i dlouhou dobrodružnou šumavskou lesní 
brigádu. A běžný den ve třídě? Každou přestávku nějaká zábava, 
fóry, třídou koloval Mlaďák čili týdeník Mladý svět. Zejména holky 
hltaly rubriky Namlouvání a Rady Sally, já jako první četl Tábo-
rový oheň a vůbec v době bez internetu jsme snad kromě politic-
kého úvodníku přečetli vše. Při hodině koloval třídou list komiksu 
Ivo Fencla – každý den nakreslil aspoň jeden, prozradím, že 
zapomněl uvést své příběhy Krwawého Wenda. Pepa Brožík při 
nudných předmětech napsal další satirickou kapitolu díla o ÚZÚ 
čili o „úplně zvláštní univerzitě“ – blovickém gymplu. Opět ko-
lovalo po třídě, jednou byl dokonce spis zachycen vyučujícím. 
Rádi jsme psali do třídní kroniky, plánovali akce a maturák, prostě 
jsme byli rádi spolu i s naprostou většinou vyučujících. 

6. Ze kterých předmětů jste skládal maturitu? Proč jste se po ma-
turitě rozhodl pro studium na Fakultě agronomické Vysoké školy 
zemědělské v Praze?
Povinná maturita byla z matematiky, češtiny a ruštiny. Obávaná 
byla matika – nevypočteš vylosované příklady a jdeš. Ale profe-
sor Škarda do nás dokázal matiku dostat lidsky a s humorem. Na 
začátku čtvrťáku nám dal opsat 900 příkladů a řekl, že když je 
vypočteme, nemusíme se maturity bát. 
Většinu vnucovaného sovětského nikdo z nás „nemusel“, ale pro-
fesor Korovický mi tak přiblížil ruskou literaturu, že ji mám rád 
dodnes. Právě tak literatura byla díky profesorce Kozlíkové pro 
mě dobrodružným objevováním nových knih. A volitelná pro mě 
byla samozřejmě biologie.
Proč zemědělka? Chtěl jsem pracovat venku v přírodě. Tehdy byl 
pro mě synonymem otravy zakouřený „kancl“. Nebylo v něm nic 
příjemného: spisy, šanony, psací stroj. Nuda. Povinná politická 
socialistická angažovanost. A často nepříjemný šéf.
Studium „fytotechniky“ bylo výborné. Všeobecné předměty a zá-
klady všech přírodovědných věd, včetně speciálních, hodně la-
boratoří, podrobně rostliny, půda, výroba, ekonomika a k tomu 
praxe na vinicích, chmelnicích, v podnicích.

7. Je zábavné, nebo spíše nudné být politikem? 
Spíše jsem používal komunál než politika. Na obec jsem přišel 
jako součást Občanského fóra v roce 1990. Trochu necíleně. 
Možná tam byl i pocit: Vždy jsi kritizoval, zkus udělat něco pro 
ostatní. 
Práce v komunálu – na městě i kraji – je nejen zábavná, ale přímo 
dobrodružná. Nejprve vymyslíte ve volebním programu, co byste 
pro lidi v obci mohli udělat. Pak přijde mnoho dalších nápadů 

a inspirací. Pak máte nedostižnou vizi, jak by vaše ves, obec, 
město mohlo vypadat. O své vizi musíte pořád přesvědčovat 
ostatní, aby vám pomohli. A každému vašemu nápadu stojí v ces-
tě spousta překážek. A nemáte na něj peníze. A tak připravuje-
te spoustu projektů najednou. Mnohým projektům stojí v cestě 
nejrůznější překážky – administrativní, technické, část projektů 
musíte pozastavit a čekat. Na realizaci některých myšlenek jsem 
čekal víc než deset let. Město je ale živý organismus. Jeho potře-
by se mění, najednou je důležitější něco, na co jste nepomyslel, 
tak je nutné zastavit připravené věci ve prospěch jiných. Pak se 
objeví nečekaná příležitost dotace, která se nebude opakovat, 
a tak změníte plány. Souběžně tedy připravujete projekty, tlačíte 
na projektanty, žádáte o dotace, koordinujete více investorů na-
jednou, realizujete připravené stavby, dokončujete jiné a přitom 
stále musíte přesvědčovat ostatní – členy rady či zastupitelstva. 
Zároveň řídíte běžný provoz obce. Prvních deset let bylo doslova 
zoufalých. Naprostý nedostatek peněz, lidí. Dnes je situace zce-
la jiná, města a obce mají daňové příjmy pro svůj růst a rozvoj, 
mohou si dovolit zaměstnat více zaměstnanců a zaplatit i externí 
specialisty. Jen na velké investice jsou stále nutné dotace. A také 
se stane, že jste s některým projektem trochu předběhli. Že na 
něj lidé nejsou připraveni, kritizují ho a na milost ho vezmou až 
po čase. Ale ta práce má smysl. Když věci do sebe zapadnou, 
podaří se udělat třeba zároveň vodovod, kanalizaci, plynovod, 
kabelizaci elektriky a optických kabelů a pak vám architekt po-
může výtvarně s chodníky, zelení či náměstím a vidíte, že se 
v novém prostoru začínají lidé chovat lépe, neničí ho, neodhazují 
odpadky, pobývají tam rádi a přitom máte jistotu, že jste nezničili 
nic cenného z minulosti, žádnou památku na práci předků, auten-
ticitu místa, je to dobrý pocit. A pak si za odměnu opravíte třeba 
školu, hřiště a připravíte pro lidi kulturní akce a přivedete nové 
pracovníky a máte radost, že tyto věci dělají místo vás.

8. Které rozhodnutí pro Vás bylo v životě zatím nejtěžší?
Pokaždé je strašně těžké někomu říci, že by neměl dělat svou 
práci, že přijde někdo jiný, kdo udělá více pro prospěch obce, 
města, kraje. 

9. Máte stále ještě čas na své koníčky? Kterému se věnujete nejví-
ce? 
Nad vodou mě drží pořád příroda. Nyní i nedobrovolně. Mám 
malé hospodářství a to mě nutí k tomu, že musím jít dát krmení 
zvířatům a sekat a sušit a řezat větve v sadu a sklízet. A moc rád 
cestuju. Za horami, přírodou i památkami. Z jedné cesty dovedu 
žít dlouho. Radost mi dělají děti i vnoučata. Minimum času věnuji 
muzice – třeba si zazpívám ve sboru. A pomáhá mi v kostele uvě-
domění si mých chyb a slabostí, i toho, že bychom měli mít každý 
stále radost z nezaslouženého daru našeho života.

10. Ve Vaší rodině se vyskytují náruživí čtenáři. Kdy naposledy jste 
si byl vypůjčit knihu ve Vaší krásné spálenopoříčské knihovně? 
Desetiletá příprava a pak stavba knihovny a její vyladění do de-
tailu byla radost. Ale knížky si tam nepůjčuji. Často totiž neodo-
lám a nakupuji knihy a  čekám na chvíli, kdy se budu moci začíst. 

Členky a členové čtenářského kroužku 
Vám děkují za odpovědi.
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zŠ blovice
Žáci zš lyŽují na klínovci
Žáci osmého ročníku se zúčastnili ve dnech 9. 1. až 15. 1. lyžařského výcvikového kurzu ve skiareálu Klínovec. Jsme rádi, že i přes „covidová“ 
opatření mohli odjet na kurz všichni přihlášení žáci. Následující týden odjeli žáci sedmého ročníku. Fotodokumentace z lyžařského kurzu 
sedmého ročníku bude v následujícím čísle novin. 
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zuŠ blovice
tematické koncerty zuš blovice: 
slovanská hudba
V letošním školním roce plánuje ZUŠ Blo-
vice uvést několik tematických koncertů, 
jejichž hlavním zaměřením bude „hudba 
slovanských národů“. Učitelé ZUŠ se svý-
mi žáky upraví a nastudují lidové písně 
13 zemí, tato čísla potom veřejně provedou 
na koncertech na jaře tohoto roku.
Mezi vybrané státy patří Slovensko, Ukra-
jina, Polsko, Makedonie, Chorvatsko, 
Bosna a Hercegovina, Bulharsko, Rusko, 
Černá Hora, Slovinsko, Srbsko, Bělorusko 
a samozřejmě Česká Republika. Abychom 
správně porozuměli tradiční lidové hudbě 
jednotlivých států, je důležité seznámit se 
s historií těchto zemí a historickými milníky, 
které kulturu jednotlivých národů formova-
ly. Poznali jsme také tradiční hudební ná-
stroje, významné hudební skladatele, lido-
vé tance aj. Tato fakta přinášíme čtenářům 
Blovických novin, následné jarní koncerty 
pak budou vyústěním tohoto seriálu.
Autorem následujících řádků je jako již tra-
dičně Bc. Vratislav Karpíšek. 

bělorusko a Polsko
Čas neúprosně běží a máme tu nový rok, 
s nímž přichází i další povídání o slovan-
ských zemích. Dnes budou dvě, Polsko 
a Bělorusko, které jsou si blízké nejen svým 
sousedstvím na mapě, ale i kulturně a his-
toricky.
Začněme Polskem, naším severním sou-
sedem, jehož dějiny jsou pro ty běloruské 
v mnohém určující. Polsko je stát ve střední 
Evropě, který sousedí s Německem, Čes-
kem, Slovenskem, Ukrajinou, Běloruskem, 
Litvou, a možná překvapivě i s Ruskem. 
Ačkoliv se na to někdy zapomíná, Polsko 
sousedí s Kaliningradskou oblastí Ruské 
federace, která byla připojena k Rusku po 
druhé světové válce jakožto exkláva. Z po-
hledu geografie můžeme říci, že příhra-
ničním oblastem u českých a slovenských 
hranic dominují hory, zatímco směrem na 
sever k mořskému pobřeží je povrch stále 
rovinatější a převládají zde nížiny. V nížina-
tých oblastech je silně rozvinuté zeměděl-
ství, především pěstování obilí, brambor, 
cukrové řepy a dalších plodin, které známe 
i z našich polí. Neměli bychom zapomenout 
ani na rybolov. Největšími toky jsou Visla 
a Odra, posledně jmenovaná tvoří dokonce 
část hranice s Německem. Dnešní polské 
hranice jsou výsledkem uspořádání po dru-
hé světové válce, kdy Polsko získalo velkou 
část původně německých území a posunu-
lo se tak více na západ, kdežto část území 
na východě připadla Sovětskému svazu. 
Pojďme se ale společně podívat na ještě 
starší historii, která všem těmto změnám 
předcházela.
Polsko jako státní útvar vzniká v 10. sto-
letí a kníže Měšek I. přijímá křesťanství. 
V dalších stoletích se polští vládci snaží 
o rozšíření a udržení území, problémy však 
mají s častými vpády z německých zemí. 
Až roku 1320 se podařilo Vladislavu I. 
sjednotit polské země a v jeho snaženích 

pokračoval syn Kazimír III. Důležitým obra-
tem byla tzv. Krewská unie, která zpečetila 
spojenectví Polska a Litvy a na polský trůn 
usedl původně litevský rod Jagellonců. Bi-
tva u Grunwaldu, v níž byl Řád německých 
rytířů poražen, potvrdila výhodnost tohoto 
spojenectví a ještě těsněji se oba státy 
spojily roku 1596. Hlavní město bylo přesu-
nuto do Varšavy a příkladem tehdejší síly 
bylo dobytí Moskvy v roce 1610. Dalším 
významným datem pro celou Evropu je rok 
1683, kdy díky velké pomoci polských vojsk 
byla u Vídně zastavena turecká invaze do 
Evropy.
Změna v postavení Polska přichází v druhé 
polovině 18. století, nastávají vnitřní boje 
šlechty o privilegia a Polsko postupně ztrá-
cí svou dřívější sílu. Tím pádem Polsko mizí 
z mapy a kdysi obrovské území polského 
státu je rozděleno mezi okolní mocnosti.  
Polský stát byl obnoven až po první svě-
tové válce. Druhá republika, jak se tomuto 
období říká, však dlouho nevydržela kvůli 
plánům Německa a Sovětského svazu, kdy 
došlo k opětovnému dělení Polska. Tímto 
okamžikem začíná jedno z nejtemnějších 
období polských dějin, vzpomeňme Katyň-
ský masakr, holocaust, při němž zemřelo 
přes 3 miliony Židů a 2,8 milionu Poláků. 
Na území Polska byla zřizována ghetta 
a koncentrační tábory, např. Osvětim. Po 
skončení druhé světové války vzniká Pol-
ská lidová republika v dnešních hranicích. 
Po pádu komunistického režimu Polsko 
vstoupilo do Evropské unie a NATO. Přes 
všechny snahy o vykořenění víry je Polsko 
dodnes významným křesťanským státem 
a symbolem novodobých dějin je Jan Pavel 
II., který se roku 1978 stal papežem.
Přejděme nyní k Bělorusku. Stejně jako 
tomu bylo v případě Ukrajiny, jeho historie 
začíná Kyjevskou Rusí, na což mimocho-
dem odkazuje i dnešní název Bielaruś. Po 
jejím rozpadu se země dnešního Běloruska 
dostávají pod vládu Litevského knížectví 
a kvůli sjednocení s Polskem se cesty Pol-
ska a Běloruska na několik století spojily 
a vývoj jejich dějin je v podstatě totožný. Li-
tevské země, takže i Bělorusko, se stávají 
periférií společného státu. Po trojím dělení 
Polska se najednou běloruské země ocitají 
v područí Ruského impéria. V Polsko-litev-
ském státě byla před dělením Polska často 
vytěsňována běloruština polštinou, později 
přišla naopak rusifikace. Bělorusko a bě-
loruština tedy nikdy neměli záviděníhod-
nou pozici, vždy se nacházeli na rozhraní. 
V druhé polovině 19. století a na začátku 
20. století se však i běloruská inteligence, 
po vzoru mnohých evropských hnutí, pou-
ští do obnovy a obrození běloruské kultury 
a jazyka. Písemnictví muselo být po něko-
lika staletích obnoveno a začal se aktivně 
sbírat folklor. Velká politická změna přišla 
až po první světové válce, kdy v roce 1918 
vznikla Běloruská lidová republika. Byla vy-
vrcholením snah o samostatnost, vydržela 
však jen necelý rok, kdy byla anektována 
a přeměněna na Běloruskou SSR. V prů-
běhu 20. a začátku 30. let 20. století byla 

aktivně prosazována bělorusizace, stej-
ný důraz na národní identitu jako v jiných 
republikách Sovětského svazu té doby, ta 
se však v 30. letech změnila na intenzivní 
rusifikaci. Druhá světová válka se na Bělo-
rusku podepsala velmi negativně, historic-
ké dědictví bylo často zničeno během bojů, 
běloruští Židé byli masově odváženi do 
koncentračních táborů a likvidováni. Podle 
některých statistik zemřelo mezi 2,2 a 3 mi-
liony osob, což znamená, že zemřel každý 
třetí obyvatel Běloruska. Rozsah dopadu 
války byl obrovský a je dosud živý v národ-
ním vědomí. Bělorusko získalo samostat-
nost roku 1991 a kromě několika let de-
mokratického vývoje se rozvíjí pod vládou 
Alexandra Lukašenka, který se objevil ve 
všech médiích kvůli zfalšovaným volbám 
v roce 2020 a následným násilným potla-
čením protestů, zatýkáním a nelidským za-
cházením s lidmi, kteří byli zadrženi za svůj 
nesouhlas s režimem.
Z geografického hlediska je Bělorusko stát 
ve východní Evropě, který sousedí s Rus-
kem, Ukrajinou, Litvou, Lotyšskem a Pol-
skem. Má necelých 10 milionů obyvatel a je 
velmi rovinatý, prakticky nemá žádné větší 
hory a nejvyšší bod se nachází 345 m.n.m. 
Velkou část země zaujímají husté lesy, ba-
žiny a nejméně 11 tisíc jezer, klima je silně 
kontinentální. Nížiny a kvalitní půda umož-
ňují zabývat se zemědělstvím, rozšířen je 
chov skotu. Průmysl je orientován z velké 
části na zpracování ropných a chemických 
produktů díky úzkým obchodním vztahům 
s Ruskem. V poslední době se často mluví 
o Svazu Ruska a Běloruska, což je plán na 
utužení vazeb obou států ve všech sférách. 
Kdy a jestli vůbec k realizaci podobných 
plánů dojde, je však stále ve hvězdách.
Pro osobnější pohled na obě země se 
zeptám svých přátel studujících v Česku, 
Barbary Świerk z Polska a Volhy Husevy 
z Běloruska.

-----------------------------------------------------

Ahoj Báro, mohla bys prosím říci pár 
slov o Polácích a co je pro ně podle tebe 
typické?
Poláci mají rádi hosty, svatby, fotbal a pol-
ský chléb, který je velmi podobný tomu čes-
kému. Poláci jsou hrdí na své dějiny. Kaž-
dý rok jsou zklamaní, jak je Baltské moře 
studené, ale přesto k němu rádi jezdí. Jsou 
upřímní a často si stěžují.

Kde v Polsku ses narodila?
Narodila jsem se ve Varšavě, je to krásné 
město plné památek, které byly po válce 
s velkým úsilím znovu postaveny.

Mohla bys nám doporučit nějaké spe- 
ciality polské kuchyně?
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Doporučuji pierogi ruskie – jsou to slané 
pirohy s cibulí, tvarohem a bramborami, 
a kluski leniwe, které bych popsala jako 
jemné knedlíky z brambor a tvarohu, po-
dávané s máslem. Moje nejoblíbenější jídlo 
je chłodnik, což je studená polévka ze za-
kysaného mléka a červené řepy, která vás 
zachrání v létě.

A co nějaké nápoje?
Nejdůležitějším nápojem v Polsku je kvalitní 
sypaný čaj, každý vám ho hned nabízí. Do-
poručuji kompot ze sušených hrušek a jablek 
s kořením, který pijeme na Vánoce. V Česku 
je zvykem podávat kompot k jídlu, ale větši-
nou se nepovažuje za nápoj jako u nás.

Jaké slavíte svátky?
Vánoce (zvlášť Štědrý večer, polsky Wi-
gilia), Velikonoce, Silvestr, Svátek Všech 
Svatých 1. 11. – ten den zapalujeme svíč-
ky na hrobech – a Den nezávislosti 11. 11., 
kdy slavíme znovuzískání nezávislosti po 
123 letech v roce 1918.

Vánoce byly nedávno, tak se nemohu 
nezeptat, jaké je vaše tradiční jídlo na 
Štědrý večer?
Sváteční stůl má většinou několik chodů, 
nechybí různé polévky, pierogi, paštika, bi-
gos, což je jídlo ze zelí a masa připravova-
né v jednom hrnci, saláty a mnoho dalších.

Mohla bys uvést nějaké lidové písně, 
které máš ráda?
Hej zagrajcie muzykanty a Dwa serduszka.

-----------------------------------------------------

Ahoj Volho, mohla bys prosím říci pár 
slov o Bělorusech a co je pro ně podle 
tebe typické?
Bělorusové jsou podle mě skvělí, pohostin-
ní a pracovití lidé. Často ale nemohou kvůli 
režimu žít tak, jak by si přáli.

Kde v Bělorusku ses narodila?
Narodila jsem se v hlavním městě, v Minsku.

Mohla bys nám doporučit nějaké spe- 
ciality běloruské kuchyně?
Určitě musíte vyzkoušet tzv. draniki, což 
bych přirovnala k českým bramborákům. 
Jsou základem běloruské kuchyně. Dále 
kliocki, kulaté knedlíčky z bramborového 
těsta, nejčastěji se podávají se zakysanou 
smetanou. Svekol’nik, druh studené polév-
ky z řepy, je také velmi populární.  V Bělo-
rusku se ve velké míře při pečení využívají 
višně, které jsou potom součástí mnoha 
sladkých dezertů.

A co nějaké nápoje?
Za zmínku stojí nápoj, který se jmenuje 
krambambulia, což je alkoholický nápoj 

z vodky, medu a různého koření. Může se 
pít studený i horký.

Jaké slavíte svátky?
Nejdůležitějším svátkem je určitě Nový rok, 
potom Kupalije, což je národní svátek osla-
vující letní slunovrat, samozřejmě Vánoce 
a Velikonoce, přičemž bych ráda zmínila, 
že slavíme jak katolické, tak pravoslavné, 
obě data jsou státním svátkem. Ještě Den 
vědění, který se slaví 1. září a slaví jej hlav-
ně děti školou povinné. Děti dávají svým 
učitelům květiny.

Co se obvykle jí na Nový rok?
Nesmí chybět salát olivje, varianta brambo-
rového salátu, sleď pod kabátem, choloděc 
(aspik) nebo masová rolka.

Mohla bys uvést nějaké lidové písně, 
které máš ráda?
Osobně mám velmi ráda Kupalinku.

běloruská lidová hudba
Běloruská kultura má prastaré kořeny, které 
sahají až do dob osídlení země slovanský-
mi kmeny. Jedinečná originalita běloruské 
lidové hudby se vyvíjela v průběhu staletí. 
Běloruská hudba absorbovala nejen tradi-
ce a přesvědčení Slovanů, ale také mnoha 
národů, s nimiž Bělorusové sousedili, mezi 
nimiž měly velký vliv pobaltské kmeny. Dal-
ší vlivy přinesla sounáležitost Běloruska 
s Litevským velkovévodstvím, s Polsko-li-
tevským státem a Ruskou federací.
Lidová hudba je silně propojena s tancem, 
který je většinou párový a zastoupený 
mnoha tanečníky. Charakteristické jsou 
písně rituální, vztahující se k událostem 
během roku – koledy, svatební písně, písně 
provázející sklizeň úrody a další.  

Typickým svátkem, který se slaví před 
pravoslavnou postní dobou a je spojen 
s lidovým veselím, zpěvem a tancem, je 
Maslenica – obdoba českého masopustu 
a západoevropského karnevalu. Tento ně-
kolikadenní svátek má ve všech zemích 
stejný význam – carne levare v překladu 
totiž znamená „dát pryč maso“. Stejně tak, 
jako u nás, i děti v Bělorusku vyrábí posta-
vu ze slámy – Maslenicu, kterou na závěr 
svátku spálí na konci vesnice.
Dalším velmi oblíbeným tancem je také 
Lyavonikha a Kryzhachok.
V běloruské lidové hudbě často slyšíme 
akordeon (obvykle knoflíkový i na pravé 
straně nástroje), rolničky na koženém pás-
ku se svým typickým zvukem, simulujícím 
běh koňského spřežení. Další nástrojové 
obsazení tvoří dudy, housle, kontrabas 
a cimbál. Běloruské dudy zvané „Dudá“ 
patří k národnímu kulturnímu dědictví. Je-
jich historie sahá až k období Litevského 
velkovévodství, a první písemné zmínky 
o tomto nástroji se dochovaly v kronikách 
již ze 16. století. Hráč na dudy se nazývá 
„dudár“, dodnes se dochovaly staré foto-
grafie hráčů na dudy z konce 19. století, 
existují dokonce audionahrávky z počátku 

20. století. Dudy byly běžnou součástí ži-
votů obyčejných lidí – hrály na svatbách 
i při sezónních svátcích a rituálech. Byly 
buď součástí větší nástrojové skupiny nebo 
hrály sólo. 
K nádherným a sugestivním lidovým pís-
ním patří již zmíněná Kupalinka. Je to pří-
běh o dívce, která v noc letního slunovratu 
pláče a splétá věnec z květin. Text je velmi 
jednoduchý a je na každém, jak zapojí svoji 
fantazii a dokáže vnímat podtext této písně. 
I tuto píseň si budou moci posluchači naše-
ho Slovanského koncertu vyslechnout.  
Z běloruské lidové hudby čiší hrdost a tou-
ha po svobodě a vlastní identitě.

Autor textu: Eva Tupá

Foto: Hráč na běloruské dudy, r. 1905
 (zdroj www.backpipesociety.org)

Polská lidová hudba
Polská hudba pokrývá široké spektrum hu-
debních složek a tradic, které vznikaly na 
území našich severních sousedů. Z Polska 
vzešlo několik světoznámých hudebních 
skladatelů jako např. Frédéric Chopin, Wi-
told Lutoslawski, Karol Szymanowski nebo 
Krzysztof Penderecki. Z pianistů můžeme 
jmenovat třeba Arthura Rubinsteina.
Polští skladatelé a hudebníci v průběhu 
historie vycházeli ve své tvorbě také z lido-
vých prvků, zejména pak tanců. A dále se 
pak podíleli na jejich popularizaci a dalším 
rozvoji. Mezi tyto tance patří mazurka, kra-
kowiak, kujawiak, oberek a polonéza, jež 
jsou považovány za polské národní tance. 
Nejstarší polonéza pochází z tance stře-
dověkých rolníků a původně se nazývala 
chodzony, chodící tanec. Před koncem 
16. století byly polské folklórní tance, před-
chůdci polonézy, adoptovány nižšími vrst-
vami vyšší společenské třídy (venkovskou 
šlechtou a méně významnou aristokracií). 
Zpočátku si udržovaly pouze zpívaný do-
provod, ale jak se tyto tance stávaly po-
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pulárnějšími mezi lidmi s vyšším statutem, 
seznamovali se s ní postupně i hudebníci 
doprovázející dvorské taneční zábavy. 
Dvorská polonéza byla tak posléze hrána 
hudebníky na galeriích rozlehlých uvíta-
cích sálů, zatímco slavnostně oblečené 
shromáždění pod nimi tančilo v procesních 
figurách. V této formě byl tanec přenesen 
do nanejvýš urozeného projevu polského 
národního ducha a stal se postupem času 
nejreprezentativnějším polským tancem 

v Evropě. Jak polonéza přestávala být 
tancem s výhradně zpívaným doprovodem 
a stávala se převážně instrumentální zále-
žitostí, došla záhy stylistických i formálních 
změn. Polonézy se také objevily v oblasti 
hudby komorní, v koncertech i operách, 
často s titulem Polacca. Dlouhý a bohatý 
vývoj této hudební formy lze v dnešní době 
posuzovat jako velmi přínosný a oboha-
cující pro celý hudební svět, kdy primární 
vnímání je stále v rovině polské noblesy 

a odkazu polské aristokracie. Proto se čas-
to hraje při slavnostních a společenských 
událostech.
Kujawiak, je tanec pocházející z oblas-
ti Kujavsko, regionu, který se nachází na 
západ od Varšavy. Tento tanec je ve třído-
bém metru klidného a lyrického charakteru. 
Tancuje se v páru, kdy se dvojice vznešeně 
prochází do kruhu.
Krakowiak, je synkopický tanec ve dvou-
čtvrťovém taktu, pocházející, jak již název 

Foto: F. Chopin (zdroj wikipedia.org) Foto: Hudební nástroj niněra 

Foto: Tanec Krakowiak (zdroj www.wikipedia.org)
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napovídá, z oblasti Krakowa. Tancuje se 
v rychlém tempu v párech, kterým vévodí 
budťo mužský tanečník a zpěvák, nebo 
mužský tanečník z vedoucího páru.
Dalším rychlým tancem je oberek. Jméno 
pochází z polského "obracać się" (točit se) 
a je plný rychlých otoček a zvedaček. Díky 
významné polské imigraci do Spojených 
států, na konci 19. a začátkem 20. stole-
tí, se tento tanec stal velmi populárním 
i v USA.
Nejznámějším polským tancem se však 
stala mazurka, hlavně díky dílům Frédérica 
Chopina. Tanec pochází z oblasti Mazov-
ska, což je region rozkládající se na střed-
ním toku řeky Visly. Tanec si kromě prvků 
z původního mazuru bere prvky z pomalé-
ho kujawiaku i rychlého obereku. Mazurka 
má obvykle typický třídobý rytmus, kdy na 
první době můžeme najít tečkovaný ryt-
mus, triolu, trylek nebo obyčejné osmin-
ky, po nichž následují dvě čtvrtové noty. 
V 19. století se tato forma stala populární 
v mnoha tanečních sálech po celé Evropě. 
Chopin samozřejmě z původního tance 
některé prvky vynechal, některé pozměnil 
a některé zase přidal a posunul tím mazur-
ku z původního lidového tance na svébyt-
nou hudební formu. Mazurka si vydobyla 
své místo v mezinárodním hudebním mě-
řítku nejen díky Chopinovým kompozicím, 
ale skládali ji i další polští skladatelé jako 

Karol Szymanowski nebo houslový virtuos 
a skladatel Henryk Wieniawski. Mazurkou 
se nechali inspirovat i ruští skladatelé Ale-
xander Skrjabin, Petr Iljič Čajkovskij, fran-
couzští Claude Debussy a Maurice Ravel, 
ale i naši skladatelé Bedřich Smetana, Bo-
huslav Martinů a Antonín Dvořák.
Složení nástrojů, které v lidové hudbě na 
území Polska doprovázely zpěváky a ta-
nečníky se velmi podobá tomu, co známe 
z naší vlastní lidové hudby. Samozřejmě 
se složení liší region od regionu. Například 
ve Slezku, které bylo velmi dlouhou dobu 
pod vlivem německy mluvících obyvatel, 
byl velmi oblíbeným nástrojem akordeon. 
V dalších oblastech se setkáme s tradič-
ními nástroji jako píštalka, buben, klarinet, 
trubka, kontrabas, housle nebo jejich lidová 
obdoba zvaná mazanki, dudy zvané koziol, 
strunný nástroj suka podobný houslím či vi-
oloncellu, nebo niněra, která byla populární 
i u nás. Niněra je dnes již málo používaný 
strunný nástroj, jehož struny se rozeznívají 
třením pomocí dřevěného kolečka s klikou, 
kterým hráč pravou rukou otáčí. Funkce 
kolečka je podobná jako smyčec u houslí. 
Zvláštním klapkovým zařízením se pomocí 
prstů levé ruky struny zkracují a mění tedy 
výšku tónů. 
Lidová hudba v Polsku je velmi pestrá, ne-
boť v Polsku se po staletí mísily různé vlivy 
okolních států, zejména pak vliv ukrajinský, 

ruský, popřípadě běloruský, ze západu vliv 
pruský a německý, a v neposlední řadě 
i židovský. V dnešní době je lidová hudba 
i folklór v Polsku velmi ceněnou a udržova-
nou tradicí. Existuje mnoho spolků, uskupe-
ní a tanečních souborů, které vystupují na 
různých festivalech a slavnostech. Moderní 
skupiny se volně inspirují lidovou hudbou, 
používají lidové nástroje nebo lidovou 
hudbu převádějí do moderních aranžmá. 
Zkrátka lidová tvorba se i v Polsku neustále 
vyvíjí a proměňuje.

 Autor textu: Jiří Sladkovský

inFoRmAce z DDm blovice

Dům dětí a mládeže Blovice
Tyršova 807, 336 01  Blovice

Tel.: 371 522 159, www.ddm-blovice.cz

nabízí pro děti

POLOLETNÍ PRÁZDNINY V DDM

Termín: 4. února 2022 od 7.30–12.00 hodin

Cena: 50 Kč (v ceně je zahnuta odměna, pitný režim, výtvarný materiál)

Program: kreativní tvoření, deskové a pohybové hry, 
procházka do přírody

Přihlášky: zájemci se přihlásí nejpozději do 31. ledna 2022 
a vyplní přihlášku.

S sebou: svačinu, přezůvky, sportovní oblečení

Informace: DDM Blovice (tel.: 371 522 159)
Jana Herboltová (tel.: 603 149 342)

Akce proběhne za dodržení 
platných epidemiologických opatření

Děti, které budou odcházet po programu samy domů, musí mít 
písemné potvrzení od rodičů.

Dům dětí a mládeže Blovice, Tyršova 807, 336 01 Blovice 
Tel.: 371 522 159, www.ddm-blovice.cz 

 
nabízí pro děti o jarních prázdninách příměstský tábor 

 
 

PRÁZDNINOVÉ TOULKY 
 
 

Termín:  7. 2. – 11. 2. 2022 od 7.30 do 15.30 hodin 
 
Cena: 1000 Kč (cena zahrnuje program, pojištění, oběd, svačiny a pitný režim) 
 
Program: ukázka bojových umění, hrátky v knihovně, Muzeum loutek  

v Plzni, Muzeum jižního Plzeňska, Akva-Tera Plzeň, 
procházky, kreativní tvoření, deskové a pohybové hry 

 
Přihlášky a platby: Zájemci se přihlásí nejpozději do 31. 1. 2022  

a zároveň tábor zaplatí. Nabídka platí na celý 
týden, peníze za nevyužitou programovou 
nabídku DDM (obědy, výlet) se nevrací. Vratka 
pouze na základě lékařského potvrzení. Na tuto 
akci je nutné vyplnit přihlášku (k vyzvednutí 
v DDM Blovice) 

 
Tábor se uskuteční pouze za dodržení aktuálních platných 

epidemiologických nařízení 
 
Informace: DDM Blovice, Jana Herboltová, tel.: 603 149 342 

Alena Průchová, tel.: 371 522 159 
 

Děti, které budou odcházet po programu samy domů,  
musí mít písemné potvrzení od rodičů. 
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Dům dětí a mládeže Blovice, Tyršova 807, 336 01  Blovice 
 

 
 

LETNÍ TÁBOR 
 
 

KOŘEN 2022 
 
 

Zájemci o letní tábor Kořen 2022,  
který se bude konat v termínu  

od 23. července 2022 do 6. srpna 2022 
se mohou hlásit v DDM Blovice! 

Ubytování: v chatkách 
Stravování: 5× denně + pitný režim 

Téma: JUMANJI – vítejte v džungli! 
Cena: 5500 Kč 

 
Informace v DDM Blovice,  
Šárka Fialová 
tel.: 604 293 473 
Navštivte naše táborové stránky 
www.tabornapohodu.cz 

Dům dětí a mládeže Blovice, Tyršova 807, Blovice

Ozdravný pobyt – jarní prázdniny

ŠUMAVA – NOVÉ HUTĚ 2022
Termín: 7. 2. 202 –11. 2. 2022 (pondělí–pátek)

Cena: 2300,- Kč (v ceně je zahrnuto ubytování, stravování a doprava)

Skipas: 1400,- Kč – kombinace lyžování Zadov – Nové Hutě
Částka za skipas se bude vybírat v den nástupu na pobyt.

Ubytování: rekreační zařízení Kodrea Nové Hutě 
(3–4 lůžkové pokoje s vlastním sociálním zařízením). 

Stravování: celodenní (plná penze + pitný režim), snídaně formou bufetu

Doprava: autobusem

Odjezd: 7. 2. 2022 v 8:30 hodin od DDM Blovice

Návrat: 11. 2. 2022 cca v 15:30 hodin před DDM Blovice

S sebou: sportovní nepromokavý oděv + obuv, šálu, čepici 2×,
rukavice 2×, domácí oděv, přezůvky, hygienické 
potřeby, krém na obličej, jelení lůj, lyžařskou nebo 
snowboardovou výstroj, apod., lyžařské brýle, rollo na 
permanentku, ofocenou kartičku pojištěnce, kapesné 
dle uvážení rodičů
Testování – dle aktuálních epidemiologických podmínek

Informace: DDM Blovice – Šárka Fialová (tel.: 604 293 473)

Přihlášky: Zájemci se přihlásí nejpozději do 15. 1. 2022 a zároveň 
pobyt zaplatí. Pozdější platby pouze po domluvě. 
Zájemci vyplní přihlášku a bezinfekčnost.

Vánoční turnaj JUDA – Blovice

zPrávy z juda
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vánoční klubový turnaj  
u9, u11 konaný 18. 12. 2021
Místo námi zrušeného /covid/ Vánočního 
turnaje pro všechny žákovské kategorie 
jsme uspořádali turnaj jen pro naše nej-
mladší žáky v kategorii 7–10 let. S tím, že 
předvedli na začátku soutěže bratři Kara-
sové, jak se perou jejich starší kamarádi 
(Adam Karas na přeboru ČR získal stříbr-
nou medaili, taktéž bratr Vašek má zkuše-
nost z přeboru ČR jednotlivců a také druž-
stev).
Za ohromného povzbuzování všech, včet-
ně přítomných rodičů, proběhly všechny 
boje a každý chtěl být první.
A než se připravily diplomy a medaile, zkrá-
tili jsme čekání na vyhodnocení rozdělením 
dětí na dvě družstva a opět za bouřlivého 
povzbuzování všech přítomných se praly 
jako o život. Diplomy, medaile a dobroty 
byly již připravené, turnaj byl u konce.
Všichni přítomní dodržovali po celou dobu 
hygienické opatření (respirátory apod.), což 
jsme letos bohužel neviděli na jiných sou-
těžích.
výsledky: 
1. místa vybojovali Pašek Dan, Pelikán Jo-
náš, Vaník David, Fiala Michal, Zemanová 
Amélie, Vaníková Nela, Šula Matyáš
2. místa získali Plachý Ondřej, Rybák Sta-
nislav, Cipra Christian, Nachlinger Yamato 
Matěj, Gritz Dominik, Zeman Jáchym, Sza-
kos David
3. místa obsadili Šustr Vítek, Plachý Jan, 
Šlais Jakub, Pravda Patrik, Mašek Štěpán, 
Ptáček Matyáš, Kovář Jakub, Hájková Julie

8. 1. 2022 mezinárodní turnaj 
bielo-biala v Polsku
U14 /12–13 let/ 36 kg
7. místo  JAN JAVůREK (u nás v ČR jsou 
třináctiletí starší žáci).
Bojoval vždy s Poláky a vítězil nebo prohrál 
vždy až na Golden skóre (prodloužení).
U16/ 14–15 let/ 81 kg
2. místo šimon javůrek, také Šimon 
měl v této hmotnostní kategorii jen polské 
judisty a odvezl si zaslouženě krásnou me-
daili.

Za SK judo DDM Blovice Vlčnovský
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TJ Sokol Blovice
v Praze se konal sPolečný 
nácvičný sraz skladby odhodlaní
V neděli 2. ledna 2022 se v tělocvičně Soko-
la pražského konal celorepublikový nácvičný 
sraz hromadné skladby s názvem Odhodlaní. 
Tato skladba je jednou z mnoha, které jsou 
určeny a připravovány na významnou mezi-
sletovou akci Sokolgym. V rámci této akce se 
uskuteční sokolská setkání se společným cvi-
čením a programem ve čtyřech „Sokolských 
městech“. Jako první proběhne v Plzni, kon-
krétně ve dnech 14. – 15. května. Poté budou 
v červnu hostit Sokolgym města Pardubice, 
Ostrava a hlavně Brno, kde tato akce proběh-
ne už poněkolikáté. Sokolgym je akce, která 
se vždy koná v polovině doby mezi Všesokol-
skými slety. Měl tedy správně proběhnout už 
vloni, ale kvůli pandemii byla tato významná 
celorepubliková akce přesunuta na tento rok. 
Už vloni na jaře se konaly schůzky s autory 
hromadných skladeb přes videosetkání. Tam 
autoři svoje skladby a záměry zájemcům před-
stavili, ale s nácviky se prakticky mohlo začít 
až na podzim. To byly svolány první celorepub-
likové nácvičné srazy. 
V naší jednotě se samozřejmě této akce bu-
dou zástupci všestrannosti aktivně účastnit. 
Budeme vystupovat ve dvou hromadných 
skladbách. Jedna z nich, skladba s názvem 
Když nemůžeš, přidej…, je určena pro stra-
ší žactvo a je zamýšlená jako pocta Emilu 
a Daně Zátopkovým. Druhá skladba je také 
koedukovaná, tedy určená pro muže a ženy, 
a jmenuje se Odhodlaní. Její autorkou je He-
lena Peerová, která má za sebou už mnoho 

velmi úspěšných skladeb určených i pro slety 
nebo gymnaestrády. 
Skladba Odhodlaní je velmi choreograficky 
náročná a vyžaduje po cvičencích naprosto 
přesné a jednotně provedené pohyby, protože 
má představovat šiky bojovníků odhodlaných 
jít do bitvy. Tou bitvou jsou pro nás momen-
tálně nácviky. Začali jsme v tělocvičně, byli 
jsme na nácvicích s dalšími cvičenci z blízkých 
jednot v Křimicích. A teď naposledy jsme tedy 

cvičili v Praze. Nácvik byl opravdu velmi nároč-
ný, trval s krátkými přestávkami téměř devět 
hodin. V únoru se sejdeme ještě na jednom 
celorepublikovém srazu. Do té doby nás čeká 
spousta dřiny v tělocvičně, ale až tuto bitvu na 
cvičišti vyhrajeme, na bojištích v Plzni, Pardu-
bicích a Brně si už budeme jen užívat radost 
z dobře odvedené práce a společného cvičení.  

Za TJ Sokol Blovice V. Cuplová

novoroční šláPota 2022
Protože se už Novoroční Šlápota stala pro blovické turisty a turistky 
naprostou samozřejmostí, nemohlo tomu být jinak ani letos. I tento-
krát tedy nový rok přivítali společným výšlapem po tradiční trase. 
Ve 13.00 se sešlo na náměstí 25 příznivců turistiky, aby se vydali na 
trasu přes Kamensko do Zdemyslic, Seče a zpět do Blovic. I když 
bylo pod mrakem, přesto nepršelo, nemrzlo a počasí připomínalo 
svými teplotami spíš jaro. A tak se společná procházka všem moc 
líbila a už se těší na další pěší výlety po blízkém i vzdálenějším okolí.

Za TJ Sokol Blovice V. Cuplová

tj sokol blovice 
odbor všestrannosti pořádá 

únorovou

šláPotu

kdy: 
v sobotu 5. února 2022

trasa: 
blovice – kamensko

sraz: 
na náměstí ve 13.00 hodin

srdečně zveme příznivce turistiky
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Hasičský sbor Blovice
jednotka sdh blovice v roce 2021
Blovická jednotka dobrovolných hasičů má za sebou jeden z nejnároč-
nějších roků za poslední období. Během uplynulého roku 2021 jsme se 
celkově zúčastnili 149 událostí, jedná se o pokračující nárůst počtu udá-
lostí, ke kterým je naše jednotka povolávána. Například s porovnáním 
s rokem 2018 došlo k nárůstu událostí na více jak dvojnásobek. Nejná-
ročnějším obdobím z pohledu událostí byly měsíce červen a červenec, 
kdy jsme zasahovali například u požáru rodinného domu v Raušarových 
sadech, či při požáru zemědělského objektu v obci Řenče. Nejnáročněj-
šími událostmi bylo nasazení při kalamitách v letním období, kdy jsme 
zasahovali téměř v kuse dva, potažmo tři dny. Celkově jsme za rok 2021 
strávili při výjezdové činnosti 574 hodin a 11 minut, což je v přepočtu té-
měř 24 dní. K tomuto času je nutné ještě připočítat čas strávený údržbou 
zbrojnice, techniky a vybavení a čas nutný ke školením a kurzům, díky 
kterým rozšiřujeme kvalifikace našich členů. 
Na podzim jsme byli nuceni ukončit členství v jednotce třem členům 
a to z důvodu dlouhodobého neplnění žádné z povinností, ke kterým 
se zavázali při podpisu Dohody o členství v jednotce JSDH Blovice. Na 
druhou stranu jsme na jaře přivítali nového člena jednotky, Tomáše Ja-
roše, který se velice aktivně zapojil do veškeré činnosti jednotky. Snad 
mu jeho elán vydrží. Celkově činí naše jednotka momentálně 19 členů.
I přes pokračující různá omezení spojená se šířením koronaviru se 
podařilo úspěšně splnit a rozšířit kvalifikace některých členů. Dva  

 
nejnovější a nejmladší členové jednotky, Jakub Bergl a Tomáš Jaroš, 
úspěšně absolvovali kurz Nositel dýchací techniky na stanici HZS Plzeň- 
-Košutka, všichni velitelé družstev absolvovali pravidelný cyklický kurz 
pro velitele. Velitel jednotky Pavel Januš a Josef Sýkora ml. splnili pod-
mínky pro prodloužení kvalifikace velitel JSDH, potažmo strojník JPO, 
na dalších pět let.  

několik statistických údajů jsdh blovice za rok 2021
Ujeto k ostrým zásahům: 1 464 km
Čas strávený na výjezdech: 574 hodin a 11 minut, tj. téměř 24 dní
V 89 % jsme k dané události dorazili jako první.
V počtu zásahů za Plzeňský kraj jsme skončili mezi jednotkami JPO II 
a JPO III.: 6. ze 130.
Průměrný čas výjezdu (čas od vyhlášení poplachu jednotce do výjezdu 
techniky k události): 4,9 minuty
Průměrný čas reakce (čas od oznámení události na KOPIS po příjezd 
jednotky k události): 12 minut 
Průměrný počet členů na zásahu: 5 členů
Průměrný počet zásahů na člena jednotky: 31,8 výjezdů
Počet katastrů obcí mimo Blovice, ve kterých jsme zasahovali: 15 (Cho-
cenice, Čížkov, Drahkov, Letiny, Mladý Smolivec, Nepomuk, Plzeň, Řen-
če, Seč, Spálené Poříčí, Srby, Únětice, Zdemyslice, Žákavá, Ždírec)

Požár komína Blovice. Požár zemědělského objektu.

Požár lesa.
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Likvidace stromu.

 

ZOČ- Zpráva o činnosti: jedná se primárně o technické pomoci, které nejsou vyhlašovány přes krajské operační a informační středisko. Např. 
čištění kanálů, dovoz vody do studny atd. 

2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021
ZOČ 16 18 12 9 24 37 28
Ostatní 3 0 6 4 9 7 10
Planý 1 5 2 3 0 3 2
Technické pomoci 38 32 41 27 40 28 76
Požáry 15 14 11 7 11 16 20
Dopravní nehoda 14 11 17 18 16 24 13
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v Plzeňském kraji se Podle Žebříčku indexu kvality  
Života Žije dobře. nejléPe doPadla krajská metroPole
18. 12. 2021 Petr Kutka Index kvality života, Obce s rozšířenou pů-
sobností, Obce v datech, Plzeň, Plzeňský kraj, Život v Plzni
Podle žebříčku, který sestavují společnosti Obce v datech a Deloitte, 
patří Plzeňský kraj k jednomu z nejlepších míst k životu v rámci České 
republiky. Z kraje se nejlépe umístila Plzeň, naopak nejhorší kvalita 
života v kraji je podle hodnocení v Horšovském Týně.
Index kvality života analyzuje celkem 206 obcí s rozšířenou působnos-
tí a porovnává celkem 29 parametrů, jako je například zdravotnictví, 
kvalita bydlení nebo pracovní příležitosti a možnosti vzdělání. Plzeň-
ský kraj společně s Prahou, Jihočeským krajem, Olomouckým krajem 
a Vysočinou nemá na svém území obec s podprůměrným ziskem tří 
a méně bodů.
Plzeň se v rámci republiky umístila na 25. místě se šesti body. Mezi po-
zitivně hodnocená města v kraji s bodovým ziskem nad 5,5 bodů patří 
ještě Přeštice, Blovice a Klatovy. Ostatní obce s rozšířenou působností 
jsou zařazeny jako průměrné.
Nejlepších výsledků v rámci celé republiky dosáhly Říčany (10), násle-
dované Prahou (9,4), Brandýsem nad Labem a Černošicemi (oba 7,8). 
Naopak index nejhůře hodnotí Orlovou (0), Karvinou (0,5) a Most (1,5).

hodnocení obcí s rozšířenou působností v Plzeňském kraji
Umístění v Plzeňském kraji Umístění v ČR Obec Hodnocení
  1. 25. Plzeň 6,0
  2. 29. klatovy 5,9
  3. 32. horažďovice 5,9
  4. 35. Přeštice 5,8
  5. 36. blovice 5,8
  6. 65. Domažlice 5,3
  7. 66. Nepomuk 5,3
  8. 72. Rokycany 5,2
  9. 86. Stod 4,8
 10. 97. Nýřany 4,7
 11. 124. Sušice 4,3
 12. 138. Stříbro 4,1
 13. 152. Kralovice 4,0
 14. 157. Tachov 3,8
 15. 164. Horšovský Týn 3,6

Zpracováno dle Plzenoviny.cz, zdroj:  https://plzenoviny.cz/plzen-
sky-kraj-obce-v-datech-2021/

Jan Poduška

Ostatní

Past na cyklisty
Blovice a okolí se mohou pyšnit hustou sítí polních a lesních cest, 
vhodných k provozování cyklistiky. Ať už se jedná o značené cyklo-
trasy, nebo prostě jen běžné polňačky. Pokud ovšem cyklista jezdí 
po blovických ulicích, může narazit na problém. A nejen obrazně. 
Může opravdu narazit a zranit se.
Všimli jste si někdy blovických kanálů? Tedy konkrétně kanálových 
mříží? Tyto mříže mohou být umístěny buď tak, že jejich drážky jsou 
souběžně s osou vozovky, nebo jsou na tuto osu otočeny o devade-
sát stupňů.  
Pokud jsou souběžně s osou vozovky, hrozí nejen cyklistům, ale 
i jezdcům na koloběžce, na kolečkových bruslích, nebo matkám 
s kočárky (pokud jsou nuceny jet po vozovce) pád předního kola do 
drážky v kanále. Že to může mít, zejména pro cyklisty a koloběžkáře 
fatální následky je jisté. To, že se zatím nic takového nestalo je štěstí 
a možná jen dílo náhody.
A přitom řešení je poměrně jednoduché. Tam kde je otvor kanálu 
čtvercového průměru, stačí jen mříž vyjmout a pootočit o devadesát 
stupňů.
Apeluji tedy na správce vozovek ve městě, tedy na SÚSPK a město 
Blovice, aby se pokusili zjednat nápravu a kanálové mříže dát tak, 
jak podle logiky a myslím že i podle normy patří. Ideální by bylo, 
odstranit tyhle pasti do začátku cyklistické sezóny. Čas na to ještě je.
Za všechny potencionálně zraněné děkuji.

Stanislav Říkovský

Tohle je opravdu nebezpečné.

Tohle je nebezpečné.

Takhle to má vypadat.

vzPomínka

Dne 16. února tomu bude již rok, co nás navždy opustil pan 
Václav Kovář z Blovic.
Kdo jste ho znali, vzpomeňte, prosím, s námi.

Manželka a synové s rodinami
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Primasrbovy toulky časem
Populárně naučná publikace autorky Ven-
duly Hnojské zachycuje (pre)historické zlo-
mové okamžiky z jižního Plzeňska. 
Hlavním hrdinou knihy je kreslená fiktiv-
ní postava eneolitického lovce, pastevce 
a tkalce „Primasrby“. Prostřednictvím ar-
cheologických nálezů nejen ze srbské skály 

se rozvíjí příběh této pravěké etapy lidského 
bytí, kdy si člověk vymezoval prostor v di-
voké přírodě. Do snů eneolitického lovce 
se promítají události z budoucnosti – tedy 
historické okamžiky, které se nesmazatelně 
zapsaly do údolí řeky Úslavy, ale v širším 
kontextu je popisují i učebnice dějepisu. 
A na jaké historické příběhy se může čte-
nář např. těšit? V jednom z Primasrbo-
vých snů se připomíná např. železniční 
neštěstí u Zdemyslic v roce 1890. V jiném 
se popisuje práce hamrů, hutí a železáren 
v úslavském údolí. Podchyceni jsou i tři 
nejvýznamnější světci úzce spjatí s naším 

krajem, ale také husité nebo Jiřík z Podě-
brad na Vlčtejně. 
Primasrba byl v úslavském údolí první a byl 
bezesporu prima. Jeho příběh připomíná, 
že malebné údolí meandrující řeky Úslavy 
je vyhledáváno člověkem jako vhodné mís-
to k životu již několik tisíciletí. 
Zájemci si mohou knihu zakoupit v trafi-
ce v Potravinách Pondělík nebo na mailu  
vendula.hnojska@seznam.cz. V břez-
nu pak proběhne veřejné čtení v blovické 
knihovně. 

Vendula Hnojská 

K
V A L I T U

dle ser veru rychlost.c
z  GARANTUJEME

VOUCHER na 3 měsíce internetu 
zdarma pro Blovice a okolí

Kvalitní a rychlé připojení
HD WiFi router ZDARMA

Instalace ZDARMA

INTERNET
Až 145 TV kanálů, HD kvalita
Zpětné přehrání 7 dnů
Pro TV, PC, tablety a mobily

TELEVIZE+

250 Kč
90 Kč

www.u-n.cz 373 705 705
United Networks SE, Nepomucká 1232/215, 32600 Plzeň
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ČESKÝ RYBÁŘSKÝ SVAZ M.O. BLOVICE
pořádá dne 4. února 2022 prodej

RYBÍCH ŘÍZKŮ
BRAMBOROVÉHO SALÁTU

DRŠŤKOVÉ POLÉVKY

LIDOVÝ DŮM: 9.00–13.00 hodin
SRDEČNĚ ZVEME VŠECHNY ZÁJEMCE!
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BLANKA
HRDINOVÁ

• výkup a likvidace kovového 
odpadu, 

odpadu kategorie O
• ekologická likvidace autovraků 

včetně potvrzení
• pneuservis, prodej pneu

Provozovna:

SEČ u BLOVIC (seník)

Provozní doba:

 Po–Čt    8.30–12.00 hodin
  13.00–16.30 hodin
 Pá–So   8.30–12.00 hodin

Při větším množství 
(min. 2000 kg) možný odvoz

371 520 349
602 414 219

www.kovoodpad.cz
www.pneusec.cz

reakce a doPlnění na článek Pana krále z minulého 
čísla bn 11/2021 
Jsem rád, že se ve městě najdou občané, kterým není lhostejný ve-
řejný život a činnost Zastupitelstva města. V článku je napsáno, že 
v Zastupitelstvu téměř nikdo nedokáže vyjádřit svůj názor. S tím úpl-
ně nemohu souhlasit. Já se zastupitelkou Martinou Královou názory 
vyjadřujeme, i když se vedení města ne vždy líbí. Uvedu příklad. 
Na minulém ZM jsme například navrhli, aby domácnosti se čtyřmi 
a více osobami platili za odvoz odpadů maximálně částku 2.800 Kč 
a občané, kteří vlastní více nemovitostí a prokazatelně žijí a generují 
odpad jen v jedné z domácností, aby platili jeden poplatek, tak jako je 
tomu i v některých jiných městech. Tento návrh byl ze strany vedení 
města striktně odmítnut. Naším cílem bylo zejména ulevit vícepočet-
ným rodinám, které to mají – a jistě budou i mít – v této a budoucí 
době jistě těžké.  
Co se týká Cihelny. O Cihelně již bylo napsáno mnoho, ale uvedu 
to důležité a zásadní. Na ZM jsem u bodu nákupu cihelny navrhl 
hlasování po jménech zastupitelů. Aby bylo jasno, kdo a jak hlasoval: 

Pro – zastupitelé – Zelenka, Hodek, Vlach, Šroubková, Tolar, 
Prokopec, Januš, Černíková, Hrubá. Proti – zastupitelé: Červený, 
Králová, Poduška, Andrlík. Zdržel se zastupitel Kopal. Když jsme 
hlasovali o nákupu Cihelny, tak nám byla předložena pouze jedna 
nabídka. Majitel Cihelny, pan Čejka, ale předložil nabídku starosto-
vi se třemi variantami. Nám byla předložena pouze jedna a to za 
nejvyšší cenu!. Ať už by ZM schválilo jakoukoliv, tak nám měly být 
předloženy všechny nabídnuté varianty k seznámení a následnému 
hlasování – ne pouze ta za nejvyšší cenu. Ihned po tomto zjištění 
jsem se ptal na ZM starosty, ale bohužel jsem se odpovědi nedočkal. 
Nevím proč u takto nákladné investice vedení města nepředložilo 
úplné informace?! Mohli jsme ušetřit nemalé finanční prostředky.

Bc. Andrej Červený, JUDr. Martina Králová,
zastupitelé města Blovice
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PRODEJ
ZAHÁJEN 2+KK 

3+KKWWW.BLOVICKETERASY.CZ | 721 659 781 

VŠECHNY BYTY SE ZAHRADOU
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Jedna z nejvýznamnějších firem v oblasti plastových obalů v ČR s tradicí od 
roku 1992 hledá pro dlouhodobou spolupráci  

Správce majetku  

Náplň práce: 

• zabezpečovat správu a údržbu majetku, zajišťovat příslušné revize, prohlídky 
• operativně zajišťovat opravy náhle vzniklých poruch 
• zajištění plynulého provozu firmy, vozidel i budov 
• BOZP, PO, pojištění,  

Požadujeme: 

• řidičský průkaz sk. B 
• schopnost samostatné práce a aktivní přístup 
• středoškolské vzdělání technického zaměření s maturitou 
• znalost práce na PC 

Nabízíme: 

• hlavní pracovní poměr, stabilní zaměstnání 
• motivující mzdu dle výkonu 
• přátelský kolektiv a seriózní přístup 

• nástup možný ihned 
•  

Telefon: 605 247 208 
e-mail: jednatel@obreta.cz 

Exklusivně v prodEji
samoobsluha Jan Pondělík, Blovice

Nabídka piva Spáleného Poříčí – 
piva inspirované historií!

Pivo plzeňského typu! 
Nefiltrovaný, nepasterovaný ležák! 

Kryštof 13%
Zykmund 12%

Adam 11%

Chuťově vynikající pivo, 
v prodeji 0,75 l, 1,0 l a 1,5 l  

Přijďte vychutnat! 

Najdete v obchodě Jan Pondělík – ENAPO, 
v chladničce s logem Pivo Spáleného Poříčí – 

pivo inspirované historií!

                      

 

Pátek 28. 1. Hotel Panský dům Blovice 
Balíčkový prodej, teplá kuchyně, zabijačkové pochoutky  

• Ovar, prejty, tlačenky, jaternice, jelita, polévka 
• Zabijačkový guláš   
• Škvarky, sádlo, sulc              
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Blovické noviny

Naše inzerce

hledá: pan Václav Mašek z Hradišťského 
Újezda hledá vdovu Marii (78) z řádkové in-
zerce ze Spáleného Poříčí. Tel.: 371 523 990.
Prodám přívěs za osobní auto, valníček 
má SPZ i platnou STK, dále prodám i kom-
presor Scheppach HC24. Tel.: 721 131 865.
Prodám 1 ks demižon opletený 10 l – 
500 Kč, 1 ks helmu na motorku 200 Kč, 1 ks 
dvoukolová kára bantam 500 Kč, 1 ks káru za 
auto bez papírů 2.500 Kč, 1 kolnu k rozebrání 
2.500 Kč. Tel.: 728 782 274. 
Prodám mrazák Stilex/zásuvky, 590 Kč a led-
nici Elektrolux – za odvoz. Tel.: 721 165 514.
kouPím 2rychlostní JAWA BABETU, mož-
no i vrak. Tel.: 728 071 803.
Prodám přístroj na perličkovou masážní 
koupel do vany, jako nový. PC 15.000 Kč, 
NC 4.000 Kč. Tel.: 734 759 176.
zajistíme kompletní prodej Vaší nemovi-
tosti. Více informací na tel. č. 724 861 017.
kouPím hoblovku srovnávačku s protahem, 
tesařský hoblík na 380 V, řetězovou dlabač-
ku, pilu cirkulární na palivové dřevo s poda-
vačem tovární výroby, dále koupím nějakou 
starou motorku jawa pérák, special kejvačku 
panelku a čezety skutra prase, 175 předvá-
lečnou, čz 150 c, cokoliv. Tel.: 732 357 828.
kouPím bubnovou popřípadě lištovou se-
kačku mf70 vari nejlépe i s obracečem, ale 
není podmínkou, dále koupím kovadlinu 
a výheň malou i větší. Tel.: 732 357 828.
Prodám elektrický mandl, šířka vál-
ce 125 cm, celková šířka 180 cm, cena 
1.500 Kč. Tel.: 734 759 176.
Prodám přístroj na perličkovou masážní 
koupel do vany od firmy DEXTER, výbor-
ný stav, PC 15.000 Kč, NC 5.000 Kč. Tel.:  
734 759 176.
Prodám pilu cirkulárku s podavačem. 
Cena 5.000 Kč. Tel.: 775 067 957.
Prodám 2 použité jídelní židle. Cena za 
obě 300 Kč. Tel.: 777 827 977.
hledám podnájem v Blovicích – dlouhodo-
bě. Tel.: 732 346 643.
Prodám letiště 180 × 200 + rošty, barva 
oranžovozrzavá s listama. Cena 4.000 Kč, 
zánovní. Tel.: 735 837 849.
hledám paní na úklid domácnosti, nejlépe 
v dopoledních hodinách. Tel: 731 501 996.

bezPlatná 
řádková inzertní rubrika

Zde můžete inzerovat prodej, koupi, 
darování, výměnu a další. týká se in-
zerátů do velikosti 5 × 2 cm. Vaše 
nabídky můžete zaslat mailem: info@
ldblovice.cz, telefonem: 371 522 236, 
737 740 174 nebo je přijít zadat osobně. 
řádkovou inzerci naleznete také on-
-line na našich webových stránkách 
www.lidovydumblovice.cz – vpravo 
dole na úvodní straně nebo v sekci 
blovické noviny.

kouPím gramofon řady NC nebo NZC s ve-
stavěným zesilovačem nebo zvlášť. Tel.:  
608 036 463.
kouPím kompresor orlík a bubnovou či 
lištovou sekačku popřípadě nějakou frézu 
s valníčkem a nářadím a ještě koupím hob-

lovku nejlépe s protahem, stačí mi 20–30 cm 
kdr rojek. Tel.: 603 429 372.
kouPím kovadlinu nejlépe i s výhní a ně-
jaký malotraktor tz4k14 tékáčko i s kárkou 
a pokud by někdo měl staré motorky jawa čz 
jakékoliv i bez spz. Tel.: 703 680 317.prodej krmných směsí 

PRODEJ 

prodej krmných směsí 

jablek, moštů  
 a palivového dřeva 

Sady Těnovice 

PRODEJ

Informace na telefonu:

SMĚSÍ 

605 206 096
605 206 094

Prodej jablek, moštů a palivového dřeva. Bližší 
informace  na dotaz. Tel. 605206094 a 
605206096  + Vyvěšeno dne:
A druhý
Celoroční prodej moštů a palivového dřeva. 
Bližší informace na tel. 605206094 a 
605206096


